
سِرور تلگرام
 به ايران مى آيد، نمى آيد!

 فارس: معاون وزير ارتباطات  كه در نشست خبرى 
گفته بود تلگرام پذيرفته است سرورش را به داخل 
ايران منتقل كند، پس از چند دقيقه در اظهاراتش 
تجديدنظر كرد و گفت: اين موضوع را نه تأييد و نه 
تكذيب مى كنم. نصراالله جهانگرد كه ديروز در يك 
انتقال  نشست خبرى در سخنانى درباره ضرورت 
سرور شبكه هاى خارجى به ايران براى شبكه هايى 
بود  گفته  هستند،  ايران  در  فعاليت  به  مايل  كه 
«تلگرام پذيرفته كه به ايران بيايد»، دقايقى بعد در 

جمع خبرنگاران گفته هاى خود را اصلاح كرد.
جهانگرد در پاســخ به پرسشــى مبنــى بر اينكه 
«صحبت هاى شما درباره اينكه شركت هاى بين المللى 
براى انتقال ســرور به ايران ضــرورت دارند، نياز به 
توضيح بيشــتر دارد؛ زيرا پيش  از اين درباره اينكه 
آيا ضرورتى در مصوبه شــوراى عالى فضاى مجازى 
بــراى اين موضوع وجــود دارد، اظهارات متناقضى 
مطرح شــده و رد شده بود» گفت: شركت هايى كه 
مى خواهند در ايران فعاليت كنند بايد سرورشان به 
ايران بيايد، به آن ها مهلت داده ايم به داخل بيايند، 
بر همين اساس اكنون تلگرام نيز پذيرفته كه بيايد، 
در غير اين  صورت مشــمول سياست هاى مصوب 

خواهند شد.
وى در پاســخ به اين پرســش كه تلگرام انتقال به 
ايران را پذيرفته، گفت: خير، هنوز نمى دانم پذيرفته 
يا نپذيرفتــه. من در مذاكره نيســتم. معاون وزير 
ارتباطات در پاسخ به اين پرسش كه برخى مى گويند 
ضرورت انتقال سرور پيام رسان هاى خارجى به ايران 
در مصوبه شوراى عالى فضاى مجازى وجود دارد و 
برخى مى گويند نيســت، گفت: آن يك بحث ديگر 
است، سياست شــوراى عالى اين است كه «هاست 
شبكه هاى خارجى» داخل ايران باشد، ما هم بر اين 
اساس درخواست داديم و مذاكره را شروع كرديم و 

دوستانى كه مذاكره مى كنند بايد نتيجه را بگويند.
وى در پاسخ پرسش ديگرى كه چه نهادى با تلگرام 
مذاكره مى كنــد،  گفــت: وزارت ارتباطات مذاكره 
مى كند و آقاى وزير ايــن موضوع را اعلام مى كند. 
جهانگرد در پاسخ به اينكه بنابراين پذيرش انتقال 
سرور تلگرام به ايران را تكذيب مى كنيد، گفت: من 
نه رد مى كنم و نه تأييد. يك خبر غلط را زدند. وى 
در واكنش به اينكه فايل صوتى اظهارنظر چند دقيقه 
قبل شــما موجود اســت، اظهار داشت: من خودم 
زنده هستم. فايل صوتى ام چيست؟ حرف من اين 
اســت كه مذاكره شروع شده و در حال انجام است، 

ان شاءاالله نتيجه بدهد.

مدير دفتر بهبود تغذيه جامعه وزارت بهداشت در 
گفت وگو با قدس تأكيد كرد

ضرورت نظارت علمى بر برنامه هاى آشپزى 
صدا و سيما 

 زندگى: مدير دفتر بهبود تغذيه جامعه وزارت بهداشت با اشاره به 
افزايش آمار چاقى و اضافه وزن به 60 درصد در جامعه گفت: متأسفانه 
شاهد هستيم در برنامه هاى آشپزى تلويزيون مدرسان آشپزى به جاى 

چرب،  كم  غذا هاى  آموزش 
روغن  از  غذاها  تهيه  در  اكثراً 
زياد استفاده مى كنند يا توصيه 
به مصرف روغن دنبه به جاى 
از  استفاده  و  مايع  روغن هاى 
نمك دريا به جاى نمك يددار 

تصفيه شده مى كنند.
دكتر زهرا عبداللهى با اشاره به 

شيوع نگران كننده اضافه وزن و چاقى در جامعه گفت: براى كاهش 
اين معضل، آموزش نقش بسزايى دارد كه در اين راستا اطلاع رسانى از 
طريق رسانه ها بخصوص صدا و سيما مى تواند در اصلاح الگوى غذايى 
مردم نقش مهمى ايفا كند. اما متأسفانه بتازگى برخى از برنامه هاى 
اين رسانه، برخلاف سياســت هاى درست تغذيه كشور است كه در 
اين راستا مكاتباتى با شبكه هاى مختلف سيما براى اصلاح اين موارد 

انجام شده است.
وى ادامه داد: همچنين قبل از پخش برنامه هاى پربيننده، تيزرهاى 
تبليغاتى پخش مى شــود كه تبليغ كننده مواد غذايى ناسالم است، 
به عنوان نمونه در يكى از اين آگهى هاى تبليغاتى نشان مى دهد كه 
در حين تماشــاى مسابقه فوتبال چند جوان در حال خوردن اسنك 
يا چيپس هاى شور هستند و همين امر باعث تشويق به مصرف و يك 
عادت غلط در افراد مى شود. در حالى كه اين رسانه مى تواند با توجه به 
نقش تأثيرگذار خود در آموزش، نشان دهد كه در يك جمع دوستانه 

يا خانواده افراد مشغول خوردن ميوه هستند.
مدير دفتر بهبود تغذيه جامعه وزارت بهداشت خاطرنشان كرد: براى 
مقابله و كاهش آمار چاقى و اضافه وزن آموزش و اطلاع رسانى ركن 
بسيار مهمى است. بنابراين صداوسيما با توجه به رسالت خود، در امر 

فرهنگ سازى تغذيه درست نقش مهمى بر عهده دارد.

مجازى فضاى 

سلامت كلينيك 

امنيت همراهدانش و فناورى

مهر: خدمت جديد گوگل با هدف پاك كردن گوشى هاى اندرويد از بدافزارها ارائه 
مى شود. به گزارش ديلى ميل، گوگل قصد دارد با ارائه يك خدمت امنيتى جديد 
كاربران خود را در برابر اپليكيشــن هاى خطرناك محافظت كند. اين خدمت كه 
Google Play Protect نام گرفته به طور مداوم دستگاه هاى اندرويد را اسكن 

مى كند و اپليكيشن هايى با بدافزار پنهان را حذف مى كند.
اين درحالى اســت كه تحقيقى در اوايل سال جارى نشــان داد 99.9 درصد 
از بدافزارها به جاى دســتگاه هاى اپل، وارد موبايل هاى اندرويدى مى شــوند. 
درهمين راســتا خدمت Play Protect براى تمام دســتگاه هاى مجهز به 

Google Mobile Services 11 و جديدتر از آن ارائه مى شود.
Play Protect در Google Play نصب مى شــود و به طور خودكار ايمنى اطلاعات دستگاه را آپديت مى كند. كاربر مى تواند 

عملكرد آن را در بخش تنظيمات و زيرمجموعه ايمنى كنترل كند. اين قابليت در هفته هاى آينده عرضه مى شود.

گوگل به يارى اندرويدى ها مى شتابد
 

زوميت:چين قصد دارد تا سال 2025، ارزش فناورى هوش مصنوعى خود را به 
59 ميليارد دلار برساند و به كشور پيشرو در اين صنعت تبديل شود. امروزه هوش 
مصنوعى يكى از مهم ترين صنايع جهان محسوب مى شود. همين موضوع سبب 
شده است دولت ها و شركت هاى خصوصى ســعى كنند تا بازار اين فناورى را در 

اختيار خود داشته باشند. 
چين هم به عنوان يكى از كشورهاى پيشرو در دنياى فناورى، قصد دارد خود را 
به يكى از پرچم داران صنعت هوش مصنوعى تبديل كند. اين كشور مى خواهد 
ارزش بازار هوش مصنوعى خود را تا سال 2020، به 22 ميليارد دلار برساند؛ 
همچنين در نظر دارد تا ســال 2025، با فناورى هوش مصنوعى به ارزش 59 

ميليارد دلار، به كشور پيشرو در اين صنعت تبديل شود. البته چين اولين كشورى نيست كه برنامه هاى مربوط به هوش مصنوعى 
در سطح ملى را اعلام كرده است و سال گذشته، آمريكا هم اين موضوع را اعلام كرد.

تلاش  چين براى پرچم دارى هوش مصنوعى

احمدى  مريــم  زندگــى/   
شيروان- محبوبه على پور  

«اهميــت فضــاى مجــازى به  
اندازه اهميت انقلاب اســلامى است» و يا «اگر 
مشغوليت ديگرى نداشتم خودم براى رسيدگى 
و مديريت آن اقدام مى كردم» اين ها تنها بخشى 
از سخنان ارزشمند رهبر معظم انقلاب است 
كه اهميت فضاى مجازى و ضرورت مديريت بر 
آن را بيان مى كند. فضايى كه امروز تقريباً بدون 
آن زندگى امكان پذير نيســت و همه به اين 
باور رسيده اند كه سياست هاى انقباضى در اين 
زمينه جواب نمى دهد، بلكه راه درست، در نظر 
گرفتن سياست هاى انبساطى البته با چاشنى 

برنامه ريزى و نظارت است.

 حقوق مردم بايد تأمين شود
نايب رئيس كميسيون فرهنگى مجلس شوراى 
اســلامى مى گويد: مقوله فضاى مجازى يك 
واقعيــت غيرقابل انكار اســت، از اين رو هيچ 
كس نمى تواند به اين قضيه و پيامدها وتبعات 
اجتماعى، سياسى،اقتصادى و فرهنگى آن بى 
توجه باشد. چرا كه در حال حاضر اگر اثرگذارى 
ايــن حوزه بــر زندگى مردم بيــش از فضاى 
فيزيكى و واقعى نباشد، بى شك كمتر از آن نيز 
نخواهد بود. همچنين هر روزه  شاهديم مسائلى 
كه مرتبط با جنبه هاى زندگى مردم است و در 
فضاى مجازى منعكس مى شود رو به گسترش 
است، چنان كه اين عرصه در مقايسه با فضاى 
فيزيكى و عينى به سرعت نقش كاركردى خود 
را گسترده كند. بنابر اين فضاى مجازى مى تواند 
در كنار منافع بسيار در زندگى مردم، آسيب ها و 
تهديدهاى متعددى نيز داشته باشد و اين قضيه 

به نحوه مديريت آن بستگى دارد. 
حجت الاســلام نصراالله پژمــان فر همچنين 

مى افزايد: همان گونه كه ما در فضاى فيزيكى 
پذيرفته ايم كه حاكميت در مواجهه با امورى 
خود را نســبت به تأمين حقوق شهروندى و 
امنيت موظــف بداند در عرصه فضاى مجازى 
نيز نقش حاكميت بايد تحقــق پيدا كرده و 
در ســايه اين مقوله حقوق مردم تأمين شود. 
از اين رو در فضاى مجــازى نيز چنانچه اين 
امنيت فراهم نشود به طور حتم حقوق مردم 
پايمال مى شــود. از اين رو بايد حاكميت خود 
را در عرصــه فضــاى مجــازى داخلى و بين 
المللى ابراز كرده تا خواســته هاى كاربران به 
طور منطقى تأمين شــود.جلوه اين حاكميت 
را نيز مى توان درتشكيل شبكه ملى اطلاعات 
ديد. به ايــن ترتيب حاكميت؛ مديريت كلان 
خدمات رســانى را در فضاى مجازى بر اساس 
اصول تعريف شــده ارائه مى كند. از همين رو 
مكرر به تشــكيل اين بستر اشاره شده، چنان 
كه رهبر معظم انقلاب نيز در پيوست حكمى 
كه براى شوراى عالى فضاى مجازى داشته اند 
به اين مقوله تأكيد داشــته اند. پژمانفر ادامه 
مى دهد: گرچه از سال هاى گذشته امكان راه 

اندازى شــبكه ملى اطلاعات وجود داشته تا 
از اين طريق نيز خدمات ارائه شــود، اما بنابر 
دلايل متعدد همانند نگاه هاى اقتصادى و حتى 
سياسى اين امر محقق نشده است. دولت ها نيز 
به جاى پاسخگويى بر انتظارات و نيازهاى مردم 
بر اين مســائل افزوده اند و مشكلات مردم را 

دراين عرصه دو چندان كرده اند.

 متولى كيست؟
وى با اشاره به ضعف خدمات رسانى و رضايت 
بخش نبودن اين حوزه از ســوى مردم خاطر 
نشــان مى كند: درشــرايط امروزى نيازهاى 
كاربــران ايرانى به طور منطقى پاســخ داده 
نمى شــود، چرا كه از ســويى اين خدمات با 
قيمت بالا به شــهروندان تحميل مى شود و از 
طرف ديگر نيز كيفيت خدمات چندان مطلوب 
نيست. همچنين شــاهد موارد گسترده اى از 
ناامنى در اين فضا هســتيم كه كاربر را تهديد 
مى كند. نكته ديگر اينكه به دليل كاستى هاى 
موجود نتوانســيم از قابليت هاى اقتصادى و 

اشتغالزايى اين حوزه بهره مند شويم.

پژمانفــر اضافه مى كند: متولى ســاماندهى و 
مديريت اين حوزه شوراى عالى فضاى مجازى 
اســت كه رئيس جمهور نيز رياســت آن را 
برعهده دارد. از اين رو از مهم ترين دستگاه هايى 
كه بايد مصوبات اين شــورا را اجرا كند وزارت 
ارتباطات است كه در اين مقوله كوتاهى هايى 
صــورت گرفته اســت. از همين رو از ســوى 
مجلس شوراى اسلامى دو بار مقوله استيضاح 
وزير ارتباطات مطرح شده و كارت زرد گرفته 

است.
حال آنكه از آنجا كه مى خواهند ســالانه چند 
هزار ميليــارد تومان از جيب مــردم و بدون 
رضايت آن ها كسب كنند اين رويه ادامه دارد. 

وى همچنين درباره ضعف قانون در اين مقوله 
خاطرنشــان مى كند: امروزه حتى براى شبكه 
ملى اطلاعات تعريف روشــنى وجود ندارد كه 
مورد پذيرش جمع بوده و اتفاق نظر را شــاهد 
باشــيم چه برسد به اينكه اين مقوله اجرايى و 
عملياتى شــود كه اين از ضعف هايى است كه 

بايد به مورد توجه قرار بگيرد.
از اين رو آنچه بيش از مسئله ضعف قانون قابل 
تأمل اســت، ضعف در اراده ها و نبود صداقت 
در رويه مســئولان اجرايى است، زيرا درحالى 
تأمين حقوق شهروندى را مطرح مى كنند اما 
از سوى ديگر نسبت به اين تفكر فاصله گرفته 
و در رعايت حقوق مردم بى توجه اند .به طورى 
كه اگر گزارش عملكرد دولــت آقاى روحانى 
را بررســى كنيم با توجه به اهميت اين حوزه 
كمتر از يك چهارم و حتى يك پنجم جلسات 
موظفى شــوراى عالى فضاى مجازى تشكيل 
شده است. اين مسئله نيز نشان دهنده آن است 
كه دولت به دنبال مقاصد ديگرى بوده و از اين 

رو حقوق مردم در اين باره پايمال شده است. 
ادامه در صفحه 16

مسئولان اجرايى صداقت و اراده اى براى كنترل و مديريت اين عرصه ندارند

قوانين نيم بند فضاى مجازى بلاى بند بند جان مردم

نگرانى ها از كارشكنى سعودى ها ادامه دارد

تعلل در صدور ويزاى 
مذاكره كنندگان حج
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آندرانيك تيموريان در گفت و گو با قدس:

باشگاه استقلال قوانين را جدى نگيرد لطمه مى خورد

3000737274
سامانـه پيامكى 
صفحه زنـدگى

انتقاد  ها، پيشنهاد  ها و ايد  ه 
هاى خود   را از طريق  اين 
پيامك  به صفحه زندگى 

ارسال فرماييد  .
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فرهنگ

ایسنا: علــی خـدایی 
گفت: امیدوارم کتاب 
صوتی نوعی آشــتی 
و توجه به کتـــاب و 
میراث فرهنـــگی را 
به همراه داشتـه باشد 
و نوعی تـازه و خـلاق 
در ســبک زندگی ما باشــد، نه یک مد روز. این 
داستان نویس با بیان این که از تبدیل کتاب هایم به 
کتاب صوتی استقبال می کنم، گفت: کتاب  صوتی 
درواقع داستان خوانی اســت، اگر بخواهیم به آن 
لحن دهیم، بالا پایین کنیــم، مابین آن موزیک 
پخش کنیم، اســمش می شود نمایش نامه خوانی 
رادیویی و دیگر داستان خوانی نیست. گوینده قرار 
نیست داســتان را اجرا کند، بلکه داستان را باید 
درســت بخواند و به قدری کلمات را خوب ادا کند 

که تمام معنا و بار کلمه را منتقل کند.

امیدوارم کتاب صوتی مد نباشد
کامـــران  تسنیـم: 
شرفشــاهی از انتشار 
طنزهای  مجموعـــه 
مطبوعاتی اش با عنوان 
»خط ویـژه« خبر داد. 
این شـــاعر و روزنامه 
نگار گفت: این اثر قرار 
است با عنوان »خط ویژه« ازسوی مؤسسه فرهنگی 
ســیب سرخ نیکان به چاپ برســد. وی افزود: این 
کتاب که در حال حاضر در مرحله آماده سازی قرار 
دارد، دربردارنده مجموعه ای از یادداشت های طنز 
ژورنالیستی اســت. در این کتاب 20 یادداشت در 
موضوعات مختلف اجتماعی که مردم هرروز با آن ها 
سروکار دارند، گردآوری شده است. سعی کرده ام در 
این اثر با نگاه طنز به اتفاقاتی که هرروز در زندگی ما 
اتفاق می افتد و مردم به نوعی با آن دست به گریبان 

هستند،  بپردازم.

شرفشاهی با »خط ویژه« می آید
مهر: مشــــاور عالی 
ســازمان ســـنجش 
بــا اشــاره بــه زمان 
اعلام نتایج بیســت و 
المپیاد علمی  دومین 
دانشجویـــی کـشور، 
از برگــزاری بخــش 
بین المللی المپیــاد در روزهای 22 تا 2۶ مردادماه 
در 2 رشته ریاضی و شیمی خبر داد. حسین توکلی 
افزود: بیســت و دومین المپیاد علمی دانشجویی 
کشور در روزهای پنج شنبه و جمعه 2۹ و ۳0 تیر با 
حضور ۹۷۹ داوطلب )۳۶2 زن و ۶۱۷ مرد( برگزار 

شد. 
وی گفت: منتخبین رشته های ریاضی و شیمی در 
ایــن المپیاد پس از پایان رقابت های مرحله نهایی، 
در المپیاد بین المللی با دانشجویان خارجی در شهر 

تهران به رقابت می پردازند.  

اعلام نتایج المپیاد دانشجویی
ایسنا: »ژوزف راگو« 
یــــس  له نو مقا  سر
»وال استریت ژورنال« 
جایــزه  برنــــده  و 
»پولیـــتزر« در سن 
۳۴ سالگی درگذشت. 
علــت مــرگ ایــن 
روزنامه نگار جوان هنوز مشــخص نیست و پلیس 
اعلام کرده برای روشــن شدن این موضوع نیاز به 
بررسی های بیشتری دارد. با این حال احتمال قتل 

در این پرونده، خیلی پایین است. 
»راگو« روز پنج شــنبه بدون هیچ دلیلی در محل 
کارش غیبــت داشــت و همین مســئله باعث 
مشکوک شدن همکارانش شد. سرانجام آن ها بعد 
از پی گیری های متعدد به پلیــس اطلاع دادند و 
نیروهای پلیس ســاعت هشت شب جسد او را در 

آپارتمانش در منهتن پیدا کردند.

درگذشت برنده »پولیتزر«

کوتاه و خواندنی

تسنیم: رئیس هیئت مؤسس و هیئت امنای دانشگاه آزاد گفت: با اعلام معاونت 
حقوقی مجلس، قانون سال ۶۷ درباره رشته محل های دانشگاه آزاد معتبر شناخته 
شــد. علی اکبر ولایتی در جلسه معارفه رئیس جدید دانشگاه آزاد اسلامی گفت: 
با دخالت رئیس مجلس شــورای اسلامی، قانون ســال ۱۳۶۷ درخصوص رشته 
محل های دانشگاه آزاد احیا شد. آقای امیدوار رضایی این موضوع را به وزارت علوم 
و دبیرخانه شورای عالی انقلاب فرهنگی ارائه کردند که سه نفر از نمایندگان این سه 
بخش با هم درباره رشــته محل های دانشگاه آزاد تصمیم می گیرند و با کسب دو 

رأی از سه رأی نمایندگان، این موضوع تأیید می شود.
وی یادآور شــد: از این پس برای تأیید رشته محل های دانشگاه آزاد طبق قانون 
مجلس و شورای سه نفره اقدام خواهیم کرد، بنابراین دیگر نیازی به نظارت رشته ها 
و کد رشته محل ها نیست. فرهاد رهبر رئیس جدید دانشگاه آزاد اسلامی در مراسم 
معارفه اش تأکید کرد: نظم و انضباط مالی در دانشگاه آزاد از اصول جدی ماست. 

درکنار یکپارچگی و انسجام، نظم و انضباط نیز مورد توجه قرار دارد.

دانشگاه

قانون سال 67 درباره 
دانشگاه آزاد معتبر است

فرهنگ: حسین سعیدی مدیرعامل به نشر)انتشارات آستان قدس رضوی( با اشاره 
به استقبال جامعه هنری کشور از نخستین جشنواره ملی »حُسنا« با موضوع طراحی 
جلد قرآن کریم و کتب ادعیه، از تمدید ۱0 روزه مهلت ارسال آثار به دبیرخانه این 
جشنواره خبر داد.  وی با اشاره به این که فراخوان این جشنواره که ویژه هنرمندان و 
طراحان گرافیک سراسر کشور برگزار می شود، همزمان با شب های قدر منتشر شد، 
اظهار کرد: علاقه مندان در مرحله نخســت تا اول مرداد ماه برای ارسال آثار خود به 
دبیرخانه فرصت داشتند که به دلیل استقبال چشمگیر مخاطبان، مهلت ارسال آثار تا 
دهم مرداد ماه تمدید شد. وی با بیان این که محدودیتی در تعداد ارسال آثار توسط 
هر هنرمند وجود ندارد، خاطرنشان کرد: ابعاد و مشخصات آثار در اندازه استاندارد 
است و ابعاد مدنظر آثار از طریق کانال تلگرامی  hossna20۱۷@اعلام شده است. 
شایان ذکر است علاقه مندان، هنرمندان و طراحان گرافیک سراسر کشور برای کسب 
اطلاعات بیشتر درباره نخستین جشنواره ملی طراحی جلد قرآن کریم و کتب ادعیه 

با نام »حُسنا« می توانند به سایت www.Behnashr.com مراجعه کنند.

تجسمی

تمدید مهلت ارسال آثار 
به جشنواره ملی »حُسنا«  

و در این نزدیکی

از شما تا همیشه ممنونیم

 امید مهدی نژاد   
به فرزند برومند دکتر عارف و کلیه برومندان، فرزندان برومند و ســایر 

بستگان و آشنایان دور و نزدیک و دارندگان خون خوب و ژن مرغوب 

مرسی از مهر بیکران شما
خلق و اخلاق مهربان شما
ما بدون شما چه ایم مگر؟

هیچ و کمتر، بلی به جان شما
ما زمین خوردگان پایینیم
ما کجا و کجا مکان شما

وین خودش نعمتی علی حده ا ست
این که هستیم در میان شما

هرچه اندر نهان ما مستور
شمه ای باشد از عیان شما

همچنین در عیان ما گویند
هست آیینه نهان شما

ما چه دانیم، ما نمی دانیم
چیست تحلیل گفتمان شما؟

هرچه ما را لقب دهید آنیم
تا چه باشیم در بیان شما

باد و آب و هوا از آن شماست
ما در این خاک میهمان شما
نوش جان شما، چه قابل اگر

قاتق ماست روی نان شما
پشت هم جفت کرده ایم به صف

در سحرگاه پادگان شما
جملگی ساکتیم تا برسد
دکترینی ز دکتران شما

ورنه مشتی غبار خاویه ایم
جمله محتاج سازمان شما

حرف ما هم به شرط آن حرف است
که بیفتد سر زبان شما

آب چشمیم و جاروی مژگان
خاکروب در دکان شما

ای بترکد هرآن که می باشد
سود او مایه زیان شما

ما فلانیم اگر اجازه دهیم
خط بیفتد روی فلان شما

بدترانِ شما همه خوبند
تا چه باشند بهتران شما

هست مردود آن که جیم شود
از بزنگاه امتحان شما

لرزه در سقف آسمان افتد
ناگهان بعد هر تکان شما
بنز ما در قیاس ما و شما

چیست؟ رکس شما، ژیان شما
رستم داستان اگر می بود
در عجب بود از توان شما

پیر، اما ز شوق مالامال
ای فدای دل جوان شما

شور اخلاص و شوق خدمت و کار
در دل خرد تا کلان شما

زید اگر رفت، عمرو می آید
حبّذا طول دودمان شما
از اتاق عمل صدا کردند

نوبت چیست؟ زایمان شما
از شما تا همیشه ممنونیم
ایضاً از ایل و خاندان شما

هرچه گفتیم از حکایت تان
جزئی از کل داستان شما

سیدابوطالب مظفری از تأسیس یک نهاد ادبی جدید در مشهد می گوید

محفلی برای نویسندگان فارسی زبان دنیا
 فرهنگ/ مهدیه قمری  زبان فارسی نه تنها 
ظرفیتــی بی بدیل در میان کشــورهای مختلف 
جهان محسوب می شــود، بلکه به دلیل پرمعنا و 
رسا بودن، علاقه مندان بسیاری را به خود جذب 
کرده، به طوری که در قالب تحصیل در رشته زبان 
و ادبیات فارسی، آن ها با این زبان شیرین بیشتر 
آشنا می شوند. ازســوی دیگر بسیاری از شاعران 
و نویسندگان فارسی زبان کشورهای فارسی زبان 
افغانستان و تاجیکستان و فارسی زبانان کشورهای 
دیگر مانند هند و پاکستان در ایران فعالیت خود را 
ادامه دادند و آثار بسیاری را نوشته و چاپ کرده اند 
و این موضوع نشــان دهنده این ادعاست که زبان 
و ادبیات فارســی علاوه بر این که توانسته بخش 
بزرگی از ســرزمین های جهان را تحت چیرگی 
معنوی خود قرار دهد، بــرای ملت های مختلف 
نیــز فرهنگ و معرفــت به ارمغان آورده اســت. 
دفتر ادبیات فارسی زبانان مجموعه ای است که با 
مسئولیت سیدابوطالب مظفری، شاعر و کارشناس 
فرهنگی افغانســتان در شرف تأسیس است تا به 

این فعالیت ها انسجامی بیشتر ببخشد. 
این موضوع ســبب شد تا در قالب گفت وگویی با 
این فعال فرهنگی درخصوص فعالیت های بیشتر 
شــاعران و نویســندگان فارســی زبان در کشور 
ســخن بگوییم که در ادامه مشروح این گفت وگو 

را می خوانید.

 شاعران و نویســندگان فارسی زبان در 
ایران چقدر فعال اند؟

فعالیــت آن ها معمولاً در قالــب دو گروه صورت 
می گیرد؛ گروه اول دانشــجویانی هستند که در 
رشــته زبان و ادبیات فارســی در ایران تحصیل 
می کننــد و حجــم قابل توجهی از شــاعران و 
نویســندگان فارسی زبان را تشــکیل می دهند و 
گــروه دوم نیز مهاجرانی هســتند که معمولاً از 
کشورهای مختلف فارسی زبان همچون افغانستان، 

تاجیکستان و پاکستان در ایران زندگی می کنند.
اما آنچه که فعالیت این دو گروه را در عرصه ادبیات 
جالب توجه می کند این است که بسیاری از آن ها 
فعالیت در عرصه شــعر و نویسندگی را در ایران 

آغاز کرده اند که یا ازطریق سازمان های مردم نهاد 
به صورت خودجوش آثار خود را در نشــریه های 
متعلق به این سازمان ها چاپ کرده اند و یا در قالب 
حمایت سازمان هایی همچون حوزه هنری موفق 

به انتشار آثار خود شده اند.

 آیا شاعران و نویسندگان فارسی زبان نیز 
در کشور ما با مشکلات نشر در ایران مواجه 

هستند یا آن ها وضعیت بهتری دارند؟
اتفاقاًً مشــکلات آن ها در عرصه نشر و چاپ آثار 
بیشتر از شاعران و نویسندگان ایرانی است، زیرا از 
یک سو همه ناشران حاضر نمی شوند آثار شاعران و 
نویسندگان فارسی زبان را چاپ کنند و تنها مراحل 

نشر را برای افرادی که می شناسند، انجام می دهند 
و ازســوی دیگر هزینه ای که ناشران به شاعران و 
نویسندگان فارســی زبان می پردازند، مقدار کمی 

است.

 آیا ناشران خارجی و فارسی زبان در کشور 
ما فعال نیستند تا به این گروه از شاعران و 
خود  همشهریان  درحقیقت  و  نویسندگان 

کمک کنند؟
اتفاقاً تعداد انگشت شماری از ناشران در ایران که به 
چاپ کتاب های شاعران و نویسندگان فارسی زبان 
می پردازنــد، آثار ایرانی را نیــز در قالب عناوین 

مختلف چاپ می کنند.

علاوه بــر این که این گروه از ناشــران تاکنون آثار 
کلاســیک و معمولی بســیاری در حوزه شعر و 
داستان چاپ می کنند، برخی از سازمان ها همچون 
حــوزه هنری نیز به چاپ کتاب های شــاعران و 

نویسندگان فارسی زبان می پردازند.

 آیا شاعران و نویســندگان فارسی زبان 
توانســته اند تعامل و هم گرایی مطلوبی با 

شاعران و نویسندگان ایرانی برقرار کنند؟
خوشــبختانه تعامل بسیار خوبی میان شاعران و 
نویســندگان داخلی و خارجی در کشور ما وجود 
دارد؛ آن ها در برگزاری شب شعر و جلسات نقد و 
بررسی کتاب ها حضور دارند و به نظرم این تعامل 

و هم گرایی سبب شــده تا هر دو گروه بتوانند از 
تجربیات یکدیگر در نگارش آثار بهتر و باکیفیت تر 

بهره ببرند.

 درخصوص علت فعال شدن دفتر ادبیات 
فارسی زبانان در مشهد بفرمایید.

ایــن دفتر کــه با هــدف ایجاد همدلــی میان 
فارســی زبانان و پویایی در ادبیات ســه کشــور 
ایران، تاجیکســتان و افغانستان با همکاری دفتر 
آفرینش های ادبی حوزه هنری در مشهد راه اندازی 
شده، تلاش می کند تا مشکلات موجود در عرصه 
نشر و فعالیت های ادبی شــاعران و نویسندگان 
فارسی زبان را رفع کند. در این راستا کارشناسان 
و شــاعرانی از سه کشــور ایران، تاجیکستان و 
افغانستان در قالب تمرکز بر ادبیات این کشورها 
و رفع مشــکلات موجود شــاعران و نویسندگان 
فارســی زبان در این دفتر فعالیت دارند. علاوه بر 
ایــن، این دفتر تلاش می کنــد ازطریق تعامل با 
انجمن های فارسی زبان در خارج از کشور، امکان 
چاپ کتاب های شاعران و نویسندگان فارسی زبان 

در کشورهای دیگر را نیز فراهم کند.
فعالیت دیگری که به طور کلی درنظر گرفته شده، 
حضور در همایش ها، مســابقات و جلسات نقد و 
بررسی آثار شاعران و نویسندگان است تا فعالان 

ادبی فارسی زبان بیشتر به جامعه معرفی شوند.

 آیا برای نخســتین بار در کشور چنین 
دفتری ایجاد شده است؟

در گذشــته محافلی توســط برخی از سازمان ها 
همچون حوزه هنری در شهرهای مختلف مانند 
قم، تهران و مشهد فعال می شد که زیرنظر سازمان 
مربوطه برای برگزاری جلســات شب شعر یا نقد 
کتاب های داســتانی اقدام می کرد و مدت زیادی 
نیز به دلایل مختلف فعالیت خود را ادامه نمی داد. 
اما دفتر ادبیات فارســی زبانان در مشهد می تواند 
به عنوان نخســتین نهاد مســتقل مردم نهاد در 
کشور محسوب شود که همه تلاش خود را برای 
رفع مشــکلات موجود در عرصه شعر و داستان 

فارسی زبانان انجام می دهد.
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خبر

پیام تسلیت تولیت آستان قدس رضوی 
به مناسبت درگذشت »حبیب سینمای ایران« 

آســتان نیوز: تولیت آســتان قدس رضوی با صدور پیامی درگذشت 
حبیب الله کاسه ساز، فیلمســاز و کارگردان باسابقه کشورمان را تسلیت 
گفت. متن پیام تسلیت حجت الاسلام والمسلمین سید ابراهیم رئیسی 

به این شرح است:
بسم الله الرحمن الرحیم

علی بن موسی الرضا)علیه السلام(: رَحِمَ الّلهُ  عَبْدا احَیا امَْرَنا
خبر درگذشــت هنرمند گرانقدر و ارزشــمدار؛ جناب آقای حبیب الله 
کاسه ساز موجب تأسف و تأثر بسیار گردید. آن شخصیت ارزنده و متعهد، 
سال های متمادی عمر خویش را به مجاهدت فرهنگی و هنری در مسیر 
بسط و گسترش فرهنگ اسلام ناب و جلوه های بدیع آن هم چون دلاور 
مردی های رزمندگان هشت سال دفاع مقدس گذراند و آثار ماندگاری از 

خویش به یادگار گذاشت.
اینجانب در جوار مضجع منور رضوی، ضمن آرزوی رحمت و مغفرت برای 
آن مرحوم، صبر و اجر جزیل از درگاه ایزد منان برای دوستان و بستگان 
و سعادت و بهروزی برای همه هنرمندان کوشا در عرصه نشر ارزش های 

اسلامی و ایرانی مسئلت می نمایم.
سید ابراهیم رئیسی

تولیت آستان قدس رضوی

هــنر

افشاری  بهرام  ایسنا: 
دربــاره تجربه حضور 
در مجموعه های طنز 
تلویزیونی گفت: امروز 
بازیگران طنز بســیار 
شده اند.  واقع  مهجور 
احســاس  برخــی 

می کنند که بازیگران طنز نسبت به سایر بازیگران 
از عمق کمتــری برخوردارند؛ درحالی که بازیگران 
کمدی نســبت به سایر بازیگران نیاز به مولفه های 
بیشتری دارند. این بازیگر که در »پایتخت ۵« ایفای 
نقش می کند، درباره تجربه حضور در مجموعه های 
طنز تلویزیونــی، اظهار کرد: در شــرایط امروزی 
بازیگران طنز بســیار مهجور واقع شده اند. بازیگر 
کمدی علاوه بر مشخصات فرابیرونی باید مشخصات 
درونی کاراکتر را نیز بشناســند و باید ریتم شناس، 

رند و راحت باشند.

بازیگر کمدی باید راحت باشد
شـــهرام  فــارس: 
گیل آبادی، کارگـردان 
تئاتــر گفت: یــازده 
ارگان مستقیم در رفع 
اجتماعی  آسیب های 
نقش دارنــد اما با هر 
آنها  مسئولان  از  یک 

که صحبت می کنیــم، هر کــدام کار را به گردن 
دیگری می اندازد. گیل آبادی با اشــاره به اینکه اگر 
نتوانیم افــراد را در جامعــه توانمند کنیم یکی از 
شکست های بزرگمان در جامعه و زیست اجتماعی 
اســت، گفت:  نکته دیگر این است که خود ما باید 
جامعه را توانمند کنیم در جامعه افراد مختلفی در 
کنار هم زندگی می کنند اینها باید توانمندی داشته 
باشند که در زندگی شان کارآمد و کنترلگر باشند. 
تئاتر ما می تواند معضلات اجتماعی را فریاد کند و 

آنها را نشان دهد.

تئاتر معضلات اجتماعی را فریاد کند
معصـــومه  ایلنــا: 
مظفــری، رئیــــس 
هیئــــت مدیــــره 
انجمن هنرمنــدان 
نقاشــان ایران گفت: 
معاصر  هنرهای  موزه   
در این ســال ها، مدام 

برای حمایت از هنرمندان خرید داشته است. اینکه 
هزینه کلانی شود و اثری را برای موزه بخرند، ایرادی 
ندارد، ولی به شــرط اینکه، از طرف موزه مدام این 
مطلب گفته نشود که ما کمترین بودجه ای را برای 
تعمیر خرابی های موزه نداریم. شاید اگر فکر می شد 
که این پول در جای درســت تری صرف شود، بهتر 
بود. انجمن ها هیچ کدام بودجه  ندارند. اصلاً بودجه ای 
برایشان تعریف نشده است. از طرفی، مکان ثابتی 
هم ندارند. اگر شــهرداری از این جایی که هستیم 

بیرون مان کند، جای دیگری نداریم. 

هیچ یک از انجمن ها بودجه ندارند
فارس: بازیگر سریال 
»پنچری« گفت: الان 
هم بــا اینکــه زمان 
زیادی از آن ســـالها 
می گـــذرد، می توانم 
شیطنتی در نقش هایم 
داشــته باشــم کــه 

ان شاءالله در» زیرآسمان شهر ۴« شاهد آن خواهید 
بود.  یوسف تیموری با اشاره به اینکه شخصیت هایی 
که در گذشــته در سریال ها بازی می کردم بامزگی 
خاص خود را داشــت، گفت: در سریال »پنچری« 
به این دلیل که بــار اصلی قصه روی دوش حمید 
است،  من شخصیت بامزه ای ندارم و این کمدی به 
عهده سایر کاراکترها است. از طرفی جنس بامزگی 
در مجموعه های »زیر آسمان شهر«، »کوچه اقاقیا«، 
»سیب خنده« و ...  برای کاراکترهایش تعریف شده 

بود.

بامزگی نقش های سابقم را دارم

چهره - خبر

هنر: حسین کیانی نویســنده و کارگردان در نشست خبری نمایش »روزعقیم« 
گفت: نمایشنامه به یک دوره تاریخی خاص از دگرگونی نظام شاهنشاهی در مقطع 
تغییر رژیم باز می گردد و حول زندگی خاص سه زن است، و این نمایشنامه 2 بار 
بازبینی شــده است. صحنه نمایش در محل حادثه نیست و این زنان را در مکان 

نمی بینیم. 
وی افزود: اسم این نمایش برگرفته از یک روایت در قرآن کریم است که در سوره 
حج خداوند از روز قیامت به عنوان روز عقیم یاد کرده است که در این روز دعا و 
مناجات ها مســتجاب نمی شود و این اسم مخاطب را به فکر وا می دارد. کیانی 
تصریح کرد: اگر ما درام ایرانی را تقویت کنیم می توانیم شناسنامه خوبی از تئاتر 
ملی برجای بگذاریم. متاسفانه در حال حاضر تاریخ نویسی به ابتذال کشیده شده 
و این ها جعل تاریخی است و صرفا نظر مخاطب را جلب می کند و مخاطبانی که 
مطالعه کافی در این زمینه ندارند نمی توانند درک مناسبی از این وضعیت کنند و 
تنها چیزی که می تواند تاریخ نویسی را نجات دهد تاریخ نویسی نمایشنامه است.

تئاتر 

اسم این نمایش برگرفته 
از روایت قرآنی است

هنر: رویداد تابستانی »صد اثر صد هنرمند« برای بیست و پنجمین سال متوالی 
سی ام تیر در گالری گلستان افتتاح شد و در روز افتتاحیه به فروش ۱2۵ میلیون 
تومانی دست یافت. در این نمایشگاه که 2۵۷ اثر به خریداران آثار هنری پیشنهاد 
شده کارهایی با قطع های متنوع در ابعاد بسیار کوچک تا آثار ۱۰۰ در ۷۰ در سبک 

های مختلف هنری روی دیوار است. 
در مقابل در ورودی آثاری کمتر دیده شده از هنرمندان مدرنیست و بنام ایرانی به 
چشم می خورد؛ کارهایی از علی ترقی جاه، ناصر اویسی، فرامرز پیلارام، رضا مافی، 
فرح اصولی، پرویز کلانتری، ایران درودی، منوچهر معتبر، سیاوش کسرایی و دو اثر 

منحصر به فرد در قطعی کوچک از محمد احصایی. 
قیمت این کارها از ۹ میلیون تومان برای تابلوی کوچکی از فرح اصولی شروع می 
شود و تا اثر ۸۰ میلیون تومانی پرویز کلانتری پیش می رود. دیگر آثار ارزشمند 
ایــن دیوار با قیمت های متنوع 2۵، ۳۰، ۳۵، ۴۰ و ۴۵ میلیون تومان در معرض 

دید است.

تجسمی

»صد اثر صد هنرمند« 
۱۲۵ میلیون فروخت

با مهران امامیه بازیگر طنز

طنزپردازان را خانه نشین نکنیم
 هنر/ تکتم بهاردوست  یکی از کارکردهای 
مهم رســانه های جمعی ازجمله رادیو، توجه به 
مقوله طنز با رویکرد برنامه های شاد و مفرح است 
که نقش قابل توجهی در نشاط و پویایی اجتماعی 

دارد.
اگرچه تا رســیدن به این مهم هنوز راه بسیاری 
مانده، امــا تلاش هایی در حــوزه طنز رادیویی 
صــورت گرفته اســت؛ مثــل برگــزاری اولین 
هم اندیشــی »طنز در رادیــو«، »برگزاری اولین 
جشــنواره طنــز و تبســم« و »پی گیری طرح 
راه اندازی خانــه طنز رادیو« که همه بیان گر آن 
است که نیاز اصلی رادیو به طنز خیلی جدی تر از 
گذشته دنبال می شود. با این همه اما هنوز جای 
خالی برنامه های طنز به صورت جدی در رســانه 
ملی احساس می شود. در این خصوص با مهران 
امامیه یا همان »سق سیاه« و کاراکتر بامزه »ناصر 
خنگه« در برنامه ماندگار »صبح جمعه با شما« به 

گفت و گو نشسته ایم که می خوانید: 

 چرا رسانه ملی از وجود برنامه های طنز 
خالی شده است؟

کم بودن ســوژه های طنز مسئله اصلی است و 
البته این که باید مسئولین نیز جنبه انتقادپذیری 
و آستانه تحمل شان را درباره مشکلات، آن هم در 
قالب طنز بیشتر کنند و اجازه بدهند مشکلات 
اجتماعــی مردم در قالب نمایــش و لطیفه ها و 
ترانه های طنز عنوان شــود تا موجبات شادی و 

آرامش مخاطب را فراهم کنند.

 سلیقه مدیران چقدر در نبود یک چنین 
برنامه هایی دخیل است؟

البته سلیقه مدیران رسانه هم در اجرای نوع طنز 
تأثیرگذار است. مثلاً یک مدیر به نوع ترانه های 
طنزی که ســال ها از رســانه پخش می شده و 
موردتوجه مــردم هم بوده ایــراد می گیرد و یا 
پرداختن نقادانه به بعضی از مسائل برای برخی 
مدیران سخت است، که البته بهتر است مسئولان 
رسانه ای ما برای جذب مخاطب بیشتر و آرامش 
جامعه، تحمل پذیری بیشــتری در این خصوص 

داشته باشند.

 طنــز تیغی دولبه اســت و خیلی مواقع 
کارگشا  مستقیم  گفتن های  به جای  می تواند 
باشد. آیا یکی از دلایل این که این روزها رسانه 
ملی ما تقریباً از برنامه ها و تولیدات طنز خالی 
شــده این می تواند باشد که دیگر مخاطبان 
تمایلی به شنیدن یا دیدن این گونه آثار ندارند؟

اگر بخواهیــم درباره جایگاه طنز صحبت کنیم، 
همین بس که همــه ما می دانیم مردم با طنز و 
فکاهی ارتباط بیشتری برقرار می کنند و چه بسا 
بســیاری از مشــکلات و ناملایمات جامعه که 
در قالب طنز عنوان می شــود، زودتر رفع شــده 
و موردتوجه مســئولین قرار بگیــرد. این نبود 
برنامه های طنز ربطی به عدم استقبال مخاطب 
ندارد، چون تجربه نشــان داده هرجا کار خوبی 
اجرا و پخش شده، از آن استقبال کرده اند. مشکل 

جای دیگری است.

خود ما در برنامه صبح جمعه با رادیو برای این که 
ســن مخاطبین و طرفداران رادیو جوان تر شده 
بود، تصمیم گرفتیم ترانه های شاد را با مضامین 
طنز و موضوعات اجتماعی دوباره خوانی کنیم که 
خیلی هم جواب داد و تعداد شنونده ها بیشتر شد.

با توجه به ازدیاد شبکه های اجتماعی و ماهواره ای 
و به اشــتراک گذاشتن موارد طنز در کانال های 
مختلف، سوژه های طنز رادیویی و تلویزیونی باید 
مدام به روز شود و متناسب با نیاز جامعه و طبق 
خواست اقشار مختلف جامعه باشد تا موردتوجه 

بیشتری قرار بگیرد. 

 به نظر شما طنز کارایی گذشته اش را از دست 
داده است؟ آیا طنز ما به یک نبوغ و خلاقیت 

برای برگشتن به دوران طلایی اش نیاز ندارد؟
درباره کارهای جدید طنز و سوژه های نو باید به 
این مسئله توجه کرد که سوژه های ناب و جدید 
و موردتوجه از دل جامعه و از مشــکلات مردم 
به دست می آید و نویسندگان ما می بایست این 
موضوعــات را پرداخت کنند و با رویکرد طنز به 
تصویر بکشند. البته مبرهن است که استفاده از 
بازیگران و هنرمندان باتجربــه و کارآزموده هم 

نقش به سزایی در ارائه کار خوب دارد.

 مثل طنز هــای رادیویی که یک زمانی 
یکی از برنامه های ثابت رسانه ملی بود.

بله، دقیقاً! به نظــر من برای این که رادیو و طنز 
رادیویی دوباره جای خــود را در بین مردم باز 
کنــد و مخاطبیــن قدیمی و حرفــه ای رادیو 
دوباره با برنامه ها آشــتی کنند، باید به کیفیت 
برنامه های طنز توجه بیشتری شود. استفاده از 
موسیقی ها و موزیک های جدید و شاد و استفاده 
از هنرمنــدان محبوب و باتجربه در نمایش ها و 
همچنین بازنگری در سوژه های قدیمی و به روز 
کردن موضوعات ازجمله کارهای مفید در این 

زمینه است.
چه خوب اســت که با استفاده از بزرگان طنز و 
هنرمندان خوب و تراز اول طنز کشور این خلأ را 
پر کنیم و آن ها را به خاطر اعمال سلیقه شخصی 
خانه نشــین نکنیم و مردم را از هنرنمایی آن ها 

بی نصیب نگذاریم.

 طنز های رادیویی همیشــه از طنز های 
تلویزیونی پرمخاطب تر بوده اند. چرا؟

بله، چون رادیو فراگیرتــر، مردمی تر و به نوعی 
برای همه  اقشــار جامعه قابل فهم تر است. البته 
طنز و کمــدی در رادیو به مراتب ســخت تر و 
تخصصی تر اجرا می شــود، ازطرفی نویسندگان 
طنز نیز در رادیو با مشکل سوژه یابی مستمر و 

غیرتکراری و بامزه نیز روبه رو هستند.

 چرا کمبود ســوژه؟ مگر نه این که این 
سوژه ها از دل جامعه گرفته می شوند؟

بله، دقیقاً! ســوژه های برنامه های طنز رادیویی 
بیشــتر از میان مــردم جامعــه و معضلات و 
مشــکلات آن ها سرچشمه گرفته و این مسئله 

باعث ارتباط نزدیک مخاطبان رادیو می گردد. 
همان طورکــه در بالا هم به آن اشــاره کردم، 
تیپ هــا و کاراکتر هــای رادیویــی و همچنین 
موســیقی و ترانه های طنز و شــاد نیز خود از 
عوامل جذب مخاطبان رادیو اســت و این دلیل 
پویا تر شــدن طنز رادیویی نسبت به تلویزیون 

خواهد بود. 

آنچه می خوانید

ســلیقه مدیران رســانه هم در 
اجرای نوع طنز تأثیرگذار اســت. 
مثلاً یک مدیر به نــوع ترانه های 
طنزی که سال ها از رسانه پخش 
می شــده و موردتوجه مردم هم 
بوده ایــراد می گیرد، یا پرداختن 
نقادانه به بعضی از مسائل برای 

برخی مدیران سخت است

گزارش صحنه

آغاز اجرای نمایش های جدید 
در تئاترشهر و پردیس تهران 

هنر: خانــه نمایش از دوم مردادماه همچون روال یک ســال گذشــته 
طی هرروز با دو نمایش »الف وارد می شــود« و »پیشــی خورد« پذیرای 
تماشــاگران این تماشاخانه می شود. نمایش »پیشی خورد« نوشته و کار 
پوریا گلستانی ساعت ۱۸:۳۰ و نمایش »الف وارد می شود« نوشته آرمان 
طیران و به کارگردانی برکه فروتن ساعت 2۰ روی صحنه می روند. مجید 
آهنگران، رویا حاجی رضا، مهسا موســوی و شاهین نعمتی از بازیگرانی 

هستند که در این نمایش نقش آفرینی می کنند. 

همچنین نمایش »الف وارد می شود« که به مدت ۷۰ دقیقه اجرا می شود، 
با بازی حسن اسداللهی، مختار سائقی، صفورا کاظم پور، مینو نوبهاری و 
پدرام خیرابی روی صحنه خواهد رفت. همچنین نمایش »آبی ترین آسمان 
زمین« به کارگردانی محمد قاسمی از امروز اول مردادماه در پردیس تئاتر 
تهران به روی صحنه می رود. این نمایش در تماشاخانه استادمحمد پردیس 

تئاتر تهران اجرای خود را آغاز خواهد کرد.
در »آبی ترین آســمان زمین« سه شــخصیت جداگانه نمایش، هریک با 
ســه قصه مجزا اتفاقاتی که پس از جنگ برایشان رخ  داده است را روایت 
می کنند. نمایش »آبی ترین آســمان زمین« در چهارهزار لیتر آب اجرا 
می شود که این یکی از ویژگی های این اثر است. پری بارانی، محمد قاسمی 

و محیا جباری در این نمایش ایفای نقش می کنند. 
نمایش »آبی ترین آســمان زمین« از امروز هرروز به جز شــنبه ها ساعت 
۱۹:۳۰ در تماشــاخانه اســتادمحمد پردیس تئاتر تهران به روی صحنه 
مــی رود. همچنین نمایش »صبح یک روز لعنتی« نیز به نویســندگی و 
کارگردانی حسن باستانی است که از سه شنبه سوم مردادماه در تالار سایه 
مجموعه تئاترشهر به روی صحنه می رود. در این اثر نمایشی رؤیا افشار، لیلا 
برخورداری، مارال فرجاد، حمیدرضا فلاحی، پژمان عبدی و احمد صمیمی 
به عنوان بازیگر حضــور دارند. در پلاتو اجرا نیز نمایش جدیدی با عنوان 
»ادوارد و ننه« نوشته سیدحسن حسینی، به کارگردانی پیمان یاحقی و 
بازی سیدحسن حسینی و کاظم بزرگ ساعت ۱۸ با مدت زمان ۵۰ دقیقه 

و قیمت بلیت ۱۵هزار تومان میزبان علاقه مندان تئاتر خواهد بود.
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خط هشدار 

خط حقوقى

خودروهاى دو تكه اى
پيش از خريد خودرو از 2 تكه نبودن 

بدنه آن اطمينان حاصل كنيد.
شهروندان از خريد و فروش خودرو 
بصورت وكالتــى و مبايعه نامه اى 
و... پرهيــز كنند و صرفا در مراكز 
شــماره گذارى نســبت به انجام 

معامله اقدام كنند.
 خودروهايى كه تصادف مى كنند، 
چنانچه نياز است كه نيمه اتاق از 

چرخ هاى عقب به جلو و يا از چرخ هاى جلو به عقب تعويض شود؛ حتما بايد 
براى رعايت اســتانداردها، اتاق را به صورت كامل تعويض و مجوزهاى لازم را 
از پليس راهور ناجا دريافت كنند. در صورتى كه اين امر اجرايى نشده و مالك 
خودرو تنها نســبت به تعويض بخش صدمه ديده اقدام كند، پليس در زمان 
تعويض پلاك مجوزى براى ايــن خودروها صادر نمى كند. خريداران خودرو 
پيش از پرداخت كامل وجه بايد از دو تكه نبودن بدنه آن با مراجعه به مراكز 
تعويض پلاك اطمينان حاصل كنند تا با مشــكلى در زمان شــماره گذارى 

مواجه نشوند.
شهروندان از خريد و فروش خودرو بصورت وكالتى و مبايعه نامه اى و...پرهيز 
كرده و صرفا در مراكز شماره گذارى نسبت به انجام معامله اقدام كنند تا خودرو 
سالم و بدون مشكلى خريدارى كرده باشند. در اين صورت پلاك و كارت و سند 

مالكيت به نام مالك جديد صادر و تحويل مى شود.

درصورتى كه چك شــما برگشت 
بخورد، بانك ده روز به شما فرصت 
خواهد داد تا اصطلاحا حساب خود 

را پرُ و چك را پاس كنيد.
در صــورت عدم تامين وجه چك 
پــس از گذشــت ده روز، بانك، 
اطلاعات گواهى عدم پرداخت را 

به بانك مركزى ارايه مى دهد.
و در صورت پاس شدن چك پس 

از ده روز شــما مى توانيد با هزينه اى تقريباً ده هزار تومان نسبت به رفع سوء 
سابقه اقدام نماييد.

روزنــــامــــه  صـــبــح  ایـــــران

خط قرمز
12

خط قرمز- سعيد كوشافر: «شايد پسرم چند روز بيشتر 
زنده نماند اما نمى خواهم اين روزها را با درد سپرى كند، 
چه كنم كه پولى براى مخارج ميليونى داروهايش ندارم، 
اگر شــما بتوانيد با كمك خود از درد اين فرشته كوچك 
بكاهيد به نشانه سپاسگزارى از شما، يكى از نقاشى هاى او 
برايتان ارسال مى شود تا در روزهايى كه شايد فرزندم ديگر 

در اين دنيا نفس نكشد يادگارى پيش شما بماند».
اين متن يك پيام است كه از طريق شبكه هاى مجازى براى 
كاربران ارسال شده است، پروفايل را كه نگاه مى كنى عكس 
زنى است رنج كشيده، ساير تصاوير هم از زندگى و درمان 
پسرى خردسال مبتلا به سرطان تهيه شده كه در بيشتر 
اوقات روى تخت بيمارستان در حال نقاشى كشيدن است.

آنقدر تحــت تأثير قــرار مى گيرى و آنقدر احساســات 
انساندوستانه ســراغت مى آيد كه جايى براى تأمل باقى 
نمى گــذارد. دوباره پيام را مى خوانى، مبلغى به شــماره 
حســاب داده شــده واريز مى كنى و نام و نشانى از خود 
برايش ارسال مى كنى تا هم در كار خير شريك شوى و هم 
يك نقاشى به يادگار از اين كودك بيمار برايت ارسال شود.
اين يك روايت اجتماعى نيست، اين يك خبر حوادث است 
كه بازيگران آن كسانى هستند كه گرفتار بازيهاى يك مرد 
طماع و سودجو شده اند كه براى سوءاستفاده از احساسات 

انساندوستانه مردم كشورمان كيسه دوخته بود.
ماجرا درســت از همين جا شروع شد از همين پيامى كه 
خوانديد و پولهايى كه مردم سرشار از احساسات كشورمان 
به حساب اين زن واريز كردند، آنها هر چه منتظر ماندند 

خبرى از ارسال نقاشى با امضاى كودك سرطانى نشد.
زن جوان كه مدعى شده بود ديگر توان پرداخت هزينه هاى 
سرطان فرزندش را ندارد، از مردم خواسته بود به او كمك 
كنند، او در ادامه از آنها خواسته بود يك عكس از خودشان 
براى او ارسال كنند تا او كه حرفه اش نقاشى پرتره است، 

اين تصاوير را به شيوه دلخواه آنان نقاشى كرده و با امضاى 
پسرك بيمار برايشان ارسال كند.

كســانى كه به وى كمك مالى كرده بودند هر چه منتظر 
ماندند خبرى از ارسال نقاشى ها نشد، سپس نگران شدند 
كه مبادا كسى با عكس و نشانى آنها بخواهد عمل خلافى 
مرتكب شود پس ماجرا را با پليس در ميان گذاشتند، شايد 
پليس يكى، دو تماس اول را به حســاب تأخير در پست 
و ساير مشكلات گذاشته، اما وقتى تعداد تماسها افزايش 
يافت پرونده اى در پليس فتا شــكل گرفت تا موضوع به 

صورت جدى مورد بررسى قرار گيرد.
ســرهنگ عليرضا مرزبانى يك مقام انتظامى است كه به 
تشــريح ابعاد پرونده مى پردازد و بــه خبرنگار خط قرمز 
مى گويد: پس از تشــكيل پرونــده كارآگاهان پليس فتا 
عمليات فنــى و تخصصى خود را آغاز كردند، آنها پس از 
رديابى و ردزنى عامل اين تماســها به مردى رسيدند كه 
در نقش يك زن داراى فرزند بيمار سرطانى ظاهر شده و 
مى گويد كه حاضر است هر كارى بكند تا فرزند بيمارش 
كمتر درد بكشد، او كارش نقاشى است و جز اين كارى از 
او برنمى آيد و مى خواهد با كار تمام وقت حتى با مزد اندك 
پول داروهاى فرزندش را فراهم كند و هر كس كه در اين 
راه به او كمك كند هم در كار خير سهيم است و هم يك 

نقاشى مى خرد.
وى مى افزايد: اين مرد زن نما پس از تحريك احساســات 
كاربــران از آنها مى خواهد كه در قبال پرداخت 100 هزار 
ريال يك نقاشــى عالى از پرتره خود را دريافت كنند، به 
همين خاطر مى گويد كه پس از واريز وجه با نيت خير و 
كمك به فرزند سرطانى اش، يك عكس از خود به همراه 
نشانى برايش ارسال كنند تا او پس از انجام كار نقاشى را 

برايشان ارسال كند.
ســرهنگ مرزبانى در ادامه تصريح مى كند: اين در حالى 
بود كه نه تنها مادر داراى فرزند ســرطانى در ميان نبود 
كه تمام عكســهاى ارسالى كاربران و كمك كنندگان كه 
تعدادى زيادى از آنها خانم بودند در اختيار يك مرد مجرد 
قرار مى گرفت كه امكان داشت در مراحل بعدى اقدام به 

اخاذى از آنها نمايد.
به گفتــه اين مقام انتظامى مأمــوران طى يك عمليات 
ضربتى اين متهم را بازداشت كردند و وى كه در مقابل ادله 
و مستندات پليس قرار گرفته بود لب به سخن گشود و به 
كسب 800 ميليون ريال پول با اين روش اعتراف كرد، اين 
در حالى است كه پليس بر اين باور است رقم كلاهبردارى 
اين فرد بســيار بيشتر است و بسيارى از كاربران به دليل 
پايين بودن مبلغ اقدام به طرح شكايت يا پيگيرى موضوع 

نكرده اند.
وى با بيان اينكه بزهكاران با سوءاستفاده از فضاى مجازى 
و تحريك احساسات كاربران دســت به كلاهبرداريهاى 
مشابه مى زنند خاطرنشان كرد: بررسى هاى فنى پليس فتا 
نشــان داد كه در حالى كه برخى كاربران علاوه بر ارسال 
پول پيامهاى ابراز همدردى ارسال كرده بودند، بسيارى از 
كاربران با انديشه و تعقل يا جوابى نداده بودند يا خواستار 
ارايه اسناد و مدارك يا شــماره حساب از مراكز معتبر و 

دولتى شده بودند.

كلاهبردارى مرد زن نما با كودك سرطانى قلابى
انهدام باند سرقت طلا 

از پيرزن ها در تهران
خط قرمز: سرهنگ رضا مؤذن، معاون مبارزه با سرقت 
پليس آگاهى ناجا از دستگيرى باند سارقان طلا از بانوان 
كهنسال در تهران خبر داد. در ماه هاى اخير گروهى از 
سارقان، ســوژه هاى خود را از ميان زن هاى سالخورده 
انتخاب كرده و در قالب زوجى (زن و شوهر) از آن ها به 

روش هاى مختلف سرقت مى كردند.
ســارقان در اين شيوه شروع به صحبت با سوژه كرده و 
در ادامه با ســوء استفاده از عقايد مذهبى مال باختگان 
و اغفال آنان زيورآلات و هر گونه وســايل با ارزش را كه 
بانوان سالخورده به همراه داشتند از آن ها گرفته و سپس 

با خودرو متوارى مى شدند. 
وى با بيان اينكه به دليل چند گزارش مشــابه در اين 
خصوص اين موضــوع به صورت ويژه در دســتور كار 
كارآگاهان پليس آگاهــى پايتخت قرار گرفت، تصريح 
كرد: در روزهاى اخير و چند ماه گذشــته با سلســله 
اقدامات خاص پليســى، فنى و اطلاعاتى چندين باند با 
شگرد فوق در برخى استان هاى مسافرخيز شناسايى و 

دستگير شده اند.
وى خطاب به شهروندان بويژه با بيان اينكه از سوار شدن 
به اتومبيل افراد ناشناس پرهيز كنيد، گفت: همواره سوء 
اســتفاده از احساسات و تمايلات مذهبى مردم يكى از 
شگردهاى مجرمان است و بايد توجه داشت افراد خيرى 
كــه قصد كمك به هموطن خــود را دارند در كوچه و 

خيابان به دنبال افراد مستحق نمى گردند.

كشف 4 تن موادمخدر
در سيستان و بلوچستان

فرمانده  قرمز:  خط 
سيســتان  انتظامى 
گفت:  وبلوچســتان 
انتظامى  نيروهــاى 
استان در سه عمليات 
و درگيرى مسلحانه 
بــا قاچاقچيــان، 2 
باندبزرگ بين المللى 
موادمخدر را منهدم، 

2 قاچاقچى بين المللى و 6 قاچاقچى مســلح ديگر را 
دستگير و چهار هزار و 165 كيلوگرم موادمخدر و سلاح 

كشف كردند.
سردار حسين رحيمى افزود: در اين عمليات ها كه روز 
گذشته انجام شد يك نفر از قاچاقچيان مسلح به هلاكت 
رســيد و تعداد زيادى سلاح ازجمله يك قبضه تيربار، 
يك دستگاه موشك انداز، 2 قبضه نارنجك، هفت قبضه 
ســلاح كلاش و يك قبضه آر پى جى 7 و 21 گلوله و 

خرج آن و هزاران تير جنگى كشف شد.

خط حادثه

فرمانده 
سيســتان  انتظامى 
گفت:  وبلوچســتان 
انتظامى  نيروهــاى 
استان در سه عمليات 
و درگيرى مسلحانه 
2

باندبزرگ بين المللى 

زاغزنان بدل انداز در دام پليس
خط قرمز: افراد شــيادى كه ساعت هاى طلاى بدلى را در 

سبزوار به فروش مى رساندند، دستگير شدند.
فرمانده انتظامى ســبزوار با اعلام ايــن خبر گفت: در پى 
اعلام شــكايت چند تن از شهروندان مبنى بر بدل اندازى 
ساعت هاى طلاى قلابى توســط دو فرد ناشناس كه خود 
را تبعه خارجى معرفى مى كردند، تحقيقات پليســى براى 

دستگيرى و به دام انداختن اين افراد آغاز شد.
سرهنگ ســيدمحمد هاشمى افزود: مأموران كلانترى 13 
سبزوار با توجه به سرنخ هاى موجود و اقدام هاى اطلاعاتى، 
دريافتند كه بدل اندازان 3 نفر بوده و يك نفر به عنوان طعمه 
ياب در اطراف بانك ها اقدام به شناسايى افراد سالخورده و 
مسن كه مبالغى وجه نقد مى گرفتند، كرده و دو همدست 
او نيز در نقش فروشنده و خريدار به افراد مراجعه و با حقه و 

نيرنگ اقدام به بدل اندازى مى كردند.

وى تصريح كرد: با توجه به حساســيت موضوع، كنترل و 
مراقبت هاى پوششــى براى دســتگيرى اين بدل اندازان 
حرفه اى آغاز و تصاوير متهمان در اختيار مأموران انتظامى 
اعزامى به بانك هــا قرار گرفت؛ تا اينكــه فرد طعمه ياب 
مجدداً به منظور شناســايى طعمه جديد به يكى از شعب 
بانك هاى ســبزوار مراجعه كرد. اين جوان 35 ساله توسط 
مأمور انتظامى مستقر در بانك شناسايى و با تعقيب و گريز 

دستگير شد.
ســرهنگ هاشمى خاطرنشــان كرد: پس از بازجويى هاى 
تخصصى و فنى، مشخصات همدستان متهم كه دو مرد 47 
و 62 ساله بودند، به دست آمد و با ردزنى هاى به عمل آمده 
مشخص شد اين متهمان با يك خودروى سوارى به سمت 
مشهد متوارى شده اند. وى گفت: بلافاصله طرح مهار اجرا و 
مأموران انتظامى دو متهم ديگر پرونده را با همكارى مأموران 

پاسگاه زعفرانيه دستگير و در بازرسى از آنها دو عدد ساعت 
بدلى كشف كردند.

فرمانده انتظامى ســبزوار تصريح كرد: تاكنون 14 شاكى 
پرونده كه جمعاً 200 ميليون ريال از آنان كلاهبردارى شده، 
شناسايى شده اند و تحقيقات پرونده در حالى ادامه دارد كه 
احتمال مى رود اين ســه مرد مسافر مرتكب بدل اندازى و 
اقدام هاى مجرمانه در ديگر شهرهاى كشور نيز شده باشند.

سرهنگ هاشمى از افرادى كه به اين شيوه مورد بدل اندازى 
قرار گرفته اند خواســت براى پيگيرى شكايت خود هر چه 

سريع تر به پليس آگاهى شهرستان سبزوار مراجعه كنند.



خط بين الملل

مرگ خواننده معروف هنگام اجراى كنسرت
خط قرمز: مرگ مرموز خواننده فرانسوى، هنگام اجراى برنامه درمقابل ديدگان 

بهت زده هوادارانش، با گمانه زنى هاى بسيارى تحت بررسى قرار دارد. 
به گزارش رســانه ها، «باربارا ولدن»- 35 ســاله- در جريان اجرا در كليساى 
روستاى «گوردون» در جنوب غرب فرانسه به  طور ناگهانى و در حال خواندن 
آواز نقش بر زمين شــد و در دم جان باخت، گرچه مســئولان برگزارى اين 
كنسرت علت مرگ را ايست قلبى عنوان كردند اما برخى شواهد از برق گرفتگى 
وى حكايــت دارد. اين خواننده زن كه به تازگى نخســتين آلبومش را راهى 
بازاركرده بود، محبوبيت زياد و طرفداران بسيارى داشت. درحال حاضرپليس 

جنايى سرگرم تحقيق دراين باره است.

سرنوشت سياه يك دختر در پارتى شبانه 
خط قرمز: پليس فلوريدا آمريكا 
4 جوان را به جــرم آزار و اذيت 
يك دختر در طول مهمانى شبانه 

بازداشت كردند. 
متهمان بين 18 تا 21 سال سن 
داشــته و در زمان آزار زن جوان 
تحت تاثير الــكل و مواد مخدر 

بوده اند.
بنــا بر گزارش هــاى پليس زن 

آسيب ديده توسط يكى از دوستانش پيدا شده و از جوانان به پليس شكايت 
كرده است.

ســخنگوى پليس در اين باره گفت: زن آسيب ديده ادعا كرده كه مهاجمان 
قبــل از آزار وى به او مواد مخدر تزريق كرده اند تا وى نتواند مقاومتى از خود 

نشان دهد.

مادر 18 ساله آمريكايى نوزادش را كشت 
ركنا: مادر 18 ساله آمريكايى به جرم قتل فرزند تازه متولد شده اش دستگير 

و راهى زندان شد. 
متهم «بروك اسكيلار ريچاردسون» 18 ساله پس از تولد نوزادش او را كشته ودر 

حياط خلوت خانه اش به خاك سپرده است.
بنا برگزارش هاى پليس جسد يافت شده متعلق به دو ماه پيش بوده است.اما 

اين زن ادعا كرده كه فرزندش در بدو تولد مرده به دنيا آمده است.
«ديويد فورنسل» دادستان شهر «وارن» اوهايو در اين باره گفت: اين زن يكى از 
دانشجويان فعال و خوب است كه به معلولان كمك كرده و شواهدى در دست 
داريم كه نشان مى دهد فرزند وى در بدو تولد مرده است و به همين دليل وى 

جسدش را در حياط خلوت خانه اش دفن كرده است. 
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اعضاى يك خانواده زنده زنده 
در ماشين سوختند 

خط قرمز: سه عضو يك خانواده در تصادف خودرو 206 با 
درخت و آتش سوزى خودرو جان باختند. 

مجتبى خالدى ســخنگوى اورژانس كشور در تشريح اين 
خبر اظهار كرد: ســاعت 21:55 وقوع حريــق خودرو در 
روستاى خورشيد كلا گلوگاه به اورژانس مازندران اعلام شد 

و بلافاصله يك آمبولانس به محل حادثه اعزام شد. 
وى ادامــه داد: در اين حادثه خــودرو 206 پس از برخورد 
با درخت دچار آتش ســوزى شده و سرنشينان آن داخل 

خودرو گرفتار شدند.
خالدى تاكيد كرد: در اين حادثه يك زن و شوهر به همراه 

كودك خردسالشان جان خود را از دست دادند.

مرد كرجى دو كودكش را 
مسموم كرد و خودش راكشت

خط قرمز: مرد جوان كه همسرش به علت فقر و بيكارى او 
را ترك كرده بود، تصميم گرفت به زندگى خود و دو فرزند 

خردسالش پايان دهد. 
اين مرد چهارشــنبه شب گذشــته پس از خوراندن قرص 
برنج به دختربچه 6 ســاله و پســر 3 ساله اش چند قرص 
خورد كه هر سه نفر شــبانه و در حالى كه وضع وخيمى 
داشتند به بيمارستانى در كرج انتقال يافتند. اما پدر خانواده 
ساعتى بعد جان سپرد و دو فرزندش را در حالت بحرانى به 

بيمارستانى در تهران منتقل كردند.

ربودن دختر 8 ماهه 
در برابر چشمان پدر

خط قرمز: مرد جوان از روشــن بودن پرايد استفاده كرد و 
سوار بر خودرو دختر 8 ماهه اى را ربود. 

عقربه ها ســاعت 11:30 دقيقه صبح پنج شنبه 29 تيرماه 
ســال جارى را نشــان مى داد كه پدر جوانى همراه دختر 
8 ماهه اش به نام بنيتا ســوار بر خــودروى پرايد از داخل 
پاركينگ خانه شان در خيابان مُطلبى منطقه مشيريه خارج 
شدند. پدر دختركوچولو در حاليكه خودرويش روشن بود 
پس از خارج شــدن براى بستن در پاركينگ خانه از پرايد 
پياده شد و هنوز لحظاتى نگذشته بود كه مرد جوانى براى 
سرقت خودروى پرايد وارد عمل شد. سارق جوان به سرعت 
پشــت فرمان خودروى پرايد نشســت و پس از حركت به 
صورت دنده عقب وقتى وارد خيابان شد شروع به حركت 

به سمت جلو كرد.
پدر بنيتا كوچولو كه با ديدن اين صحنه شــوكه شده بود 
خود را به جلوى خودرويش انداخت و ســعى داشت مانع 
سرقت خودرو و ربوده شدن كودك 8 ماهه اش شود اما بى 
فايده بود و سارق جوان به سرعت پا به فرار گذاشت و پدر 

دختربچه روى زمين افتاد.
خيلى زود ماجراى كودك ربايى و سرقت خودرو به ماموران 
كلانترى 169 مشيريه مخابره شد و پس از تحقيقات ابتدايى 
و ثبت شماره پلاك خودروى سرقتى در سامانه سراسرى 
پليس ماجراى كودك ربايى به بازپرس آرش ســيفى در 

شعبه چهارم دادسراى امور جنايى تهران مخابره شد.

 يكشنبه 1 مرداد 1396 
1313 28 شوال 1438 23 جولاى 2017  سال سى ام  شماره 8453 

خط قرمز: درگيرى مرگبار برادرهاى معتاد هنگام مصرف مواد 
مخدر رنگ خون گرفت. متهم به قتل كه سعى داشت قتل را 
به گردن زورگيرهاى خيابانى بيندازد لب به اعتراف گشود و به 

قتل برادرش اعتراف كرد.
ساعت 21:30 دقيقه چهارشنبه 28 تيرماه امسال بود كه پسر 
جوانى همراه دامادشان پاى در بيمارستان اميرالمؤمنين تهران 
گذاشــتند و از پزشكان براى نجات جان برادرش در خواست 
كمك كردند. خيلى زود پزشــكان براى نجات اين جوان كه 
هدف ضربات چاقو قرار گرفته بود وارد عمل شدند اما به خاطر 
ضربه چاقويى كه به گردن اين جوان وارد شــده بود وى روى 

تخت بيمارستان تسليم مرگ شد.
با اعلام اين خبر تيمى از مأموران اداره 10 پليس آگاهى تهران 
به دستور قاضى شــعبه 101 دادگاه بخش آفتاب وارد عمل 

شده تا راز اين جنايت خونين را فاش كنند.
مأموران در تحقيقات ابتدايى بــرادر قربانى جنايت را هدف 

تحقيق قرار دادند و او گفت: شــب حادثه با برادرم در خيابان 
وليعصر منطقه مرتضى گرد بوديم كه چند جوان سوار بر موتور 
جلوى راهمان را بستند و قصد زورگيرى و سرقت از ما داشتند 
كه بــرادرم در برابر آن ها مقاومت كرد كــه در اين درگيرى 
برادرم هــدف ضربات چاقو قرار گرفت و زورگيران نيز خيلى 
زود پا به فرار گذاشتند. كارآگاهان در حاليكه به ادعاهاى برادر 
مقتول مشكوك بودند براى تحقيقات بيشتر از كلانترى منطقه 
مرتضى گرد اســتعلام گرفتند و مشخص شد در شب حادثه 
هيچ گزارش زورگيرى و درگيرى به پليس اعلام نشده و تنها 

يك درگيرى خانوادگى به پليس مخابره شده است.
مأموران در اين مرحله محل آدرس درگيرى خانوادگى را مورد 
بررسى قرار دادند و مشخص شد محل درگيرى خانه قربانى 
جنايت است كه در اين مرحله برادر مقتول كه در برابر مدارك 

پليسى گرفتار شده بود پرده از راز اين جنايت برداشت.
اين جوان گفت: من و برادرم اعتياد داريم و شب حادثه وقتى 

وارد خانه شــدم برادرم در حال كشيدن مواد مخدر بود كه 
ناگهان با هم درگير شديم و من براى دفاع از خودم چاقويى 
كه در آشپزخانه بود را برداشتم و چند ضربه به برادرم زدم و 
زمانيكه او روى زمين افتاد به سرعت با اورژانس تماس گرفتم 

و همراه دامادمان، برادرم را به بيمارستان منتقل كرديم.
وى افزود: در زمان درگيرى مادرم در خانه حضور داشــت و 

چندبار سعى كرد ما را از هم جدا كند اما بى فايده بود.

درگيرى مرگبار برادران مفنگى

دزد ناشى به كاهدان زد
خط قرمز- كاهانى مقدم: يك سارق حرفه اى هنگام 
دزديدن دو گوشواره و يك انگشتر بدلى طلايى رنگ از
       داخل يك منزل مسكونى در مشهد، با صاحبخانه 
درگيــر و دقايقى بعد با دخالت همســايگان و پليس 

دستگير شد. 
به گزارش خبرنگار ما اين مرد 44 ســاله كه از سارقان 
حرفه اى منازل مســكونى است، شب شــنبه، پس از 
اطمينان از خالى بودن منزلى مسكونى در خيابان چمن 
مشهد، وارد آن شد و پس از شكستن شيشه ها خود را 

به داخل اتاق ها رساند. 
او ســپس با جست و جو در ميان وسايل صاحبخانه دو 
گوشواره و يك انگشتر طلايى رنگ پيدا كرد اما در حالى 
كه مشغول جســت و جو براى يافتن پول نقد و لوازم 
گرانبهــا بود، ناگهان صاحبخانه كه زن جوانى بود، وارد 

خانه شد. 
دزد بدشانس خود را در تاريكى مخفى كرد و در اولين 
فرصت به سوى زن جوان حمله ور شد و پس از دقايقى 
درگيرى با صاحبخانه پا به فرار گذاشت. در همين هنگام 
زن جوان با فرياد از همسايه ها كمك خواست و چند نفر 
كه متوجه سر و صداها شده بودند بلافاصله به كمك او 
شتافتند و ضمن تماس با پليس 110 براى يافتن و گير 

انداختن دزد فرارى دست به كار شدند. 
فرمانده انتظامى مشهد در اين باره به خبرنگار ما گفت: 
دقايقى بعد اكيپى از مأموران كلانترى مصلى كه از طريق 
تماس تلفنى همسايگان از ماجرا باخبر شده بودند، در 
محل حاضر شدند و طولى نكشيد كه با همكارى مردم 

اين دزد شب رو به دام افتاد. سرهنگ محمد بوستانى 
افزود: در بازرســى بدنى از اين متهم دو گوشواره و يك 
انگشتر طلايى رنگ از داخل كفش هاى او پيدا شد كه به 

گفته مالباخته بدلى و فاقد ارزش مى باشد. 
وى با تقدير از همكارى مردم و احســاس مســئوليت 
شــهروندان كه منجر به دستگيرى ســريع اين سارق 
حرفه اى شد، گفت كه تحقيقات براى كشف ساير جرايم 
احتمالى و ســرقت هاى انجام شده توسط اين متهم با 

دستور مقام قضايى در حال انجام است. 
فرمانده انتظامى مشهد در ادامه از دستگيرى جوانى كه 
با پوشــيدن لباس نظامى قصد تسويه حساب با طرف 
معامله خود را داشــت، خبر داد و گفت: مأموران اكيپ 
گشت كلانترى شهيد رجايى عصر جمعه هنگام انجام 
وظيفه در خيابان حر به حركات و رفتار جوانى كه لباس 
نظامى بر تن داشــت، مشكوك شــده و او را دستگير 

كردند. 
وى ادامه داد: در برسى هاى اوليه مأموران مشخص شد 
كه اين جوان 23 ســاله مأمور قلابى اســت و او پس از 
انتقال بــه كلانترى اعتراف كرد كــه با فردى اختلاف 
حساب دارد و براى وصول كردن طلبش از اين فرد لباس 
نظامى به تن كرده اســت. اين متهم نيز پس از تكميل 

تحقيقات در اختيار مراجع قضايى قرار گرفت.

بازداشت متهمان قتل در دعواى 

زباله جمع كن هاى تهران

اين دزد شب رو به دام افتاد. سرهنگ محمد بوستانى 

خط قرمز: 13 نفر كه در درگيرى خيابان كريم خان سه نفر 
از نيروهاى گشــت خدمات شهرى شهردارى تهران را مورد 
ضرب و شتم قرار داده و يكى از آن ها را به قتل رسانده بودند، 
بازداشت شدند. ســاعت 7:10 صبح روز 19 تير ماه جارى 
مأموران كلانترى 105 سنايى در تماس با بازپرس كشيك 
قتل پايتخت، قتل مرد بيس ت و هفت ساله  از نيروهاى گشت 

خدمات شهرى شهردارى تهران را اعلام كردند.
تحقيقات در رابطه با اين پرونده نشان داد شب قبل (18 تير) 
تعــدادى زباله جمع  كن در ميدان آرژانتين با گروه ديگرى از 
زباله جمع كن ها درگير شــده بودند و گروه دوم پس از سرقت 
زباله ها و ضرب و شتم گروه اول از محل درگيرى متوارى شده 
بودند. به دنبال اين درگيرى، افرادى كه مورد ضرب و شــتم 
قرار گرفته و زباله از آن ها ســرقت شــده بود با دوستان خود 
تماس گرفتــه و گفته بودند كه تعدادى از زباله جمع كن ها با 
يك خودروى مزدا به آن ها حمله ور شده اند. در نهايت افرادى 
كه مورد ضرب و شــتم قرار گرفته بودند با همراهى دوستان 
خود (در مجموع 13 نفر) بــا دو خودروى وانت پيكان و يك 
خودرو نيسان براى پيدا كردن زبا له جمع كن هاى متوارى به 
جســت و جو پرداخته و در خيابان كريم خان با خودروى مزدا 
وانت كه گشت خدمات شهرى شهردارى تهران بوده، روبه رو و 
با آن ها درگير شده بودند در حاليكه سرنشينان خودروى مزدا 
هيچ حضور و دخالتــى در درگيرى اوليه در ميدان آرژانتين 
نداشته و به اشتباه مورد حمله قرار گرفتند. در اين درگيرى، 
سه سرنشين خودرو مزدا توسط 13 زباله جمع  كن مورد ضرب 
و شتم قرار گرفته و با ضربات چاقو، قمه و چوب زخمى شده 
بودند كه در نهايت يكى از سرنشــينان مزدا پس از انتقال به 

بيمارستان به علت شدت جراحات جان خود را از دست داد.



»آندرانیک تیموریان« در گفت و گو با قدس:

باشگاه استقلال قوانین را جدی نگیرد لطمه می خورد
 فوتبال   حمیدرضاعرب    شکایت آندرانیک تیموریان 
از باشگاه استقلال به بحث روز بدل شده است و بسیاری به 
دنبال یافتن پاسخ این سوال هستند که اگر باشگاه استقلال 
مطالبات عقب مانده تیموریــان را پرداخــت نکند، با چه 

مشکلاتی مواجه خواهد شد؟
 کاپیتان ســابق تیم ملی ایران درگفت وگویی اختصاصی با 

قدس به برخی ابهام های شکل گرفته پاسخ می دهد.

*درخواست تو برای دریافت مطالباتی که سال ها 
پیش ازباشگاه استقلال داشتی با احتمال محرومیت 
این باشــگاه وحتی لغو پروانه حرفه ای اش مواجه 

شده است. ماجرا چیست ؟
جریان از4ســال پیش شروع می شــود که من با باشگاه 

استقلال به مشکل خوردم. البته 
از نظرآن ها مشــکل بود چون 
ظاهرا اگــر بازیکنی حقوقش را 
بخواهد اشکال دارد. ما بازیکنان 
زحمــت می کشــیم. مگر چند 
ســال می توانیم فوتبــال بازی 
کنیــم؟ دوران حرفــه ای مــا 
کوتاه اســت بعد از فوتبال می 
نداریم.  و دیگر درآمــدی  رویم 
اســتقلال  باشــگاه  متاســفانه 
 مدت هاســت هیــچ توجهی به 
درخواست های مکرر من ندارد. 
من همه جــوره اش را امتحان 
کردم تا به حق و حقوقم برســم 

اما فایده ای نداشت.

* همین بی توجهی ها باعث 
شد که شکایت کنی؟

نبود چــون حتی  راه دیگــری 
مالیات پولــی که نگرفته بودم را 
هم پرداخته بودم. جالب اســت 
بدانیــد به خاطرایــن مالیات ها 
مدتــی ممنوع الخــروج بودم و 

حتی حساب های شخصی ام مسدود بود.

* اما درباره این موضوع چیزی نگفته بودی.
بله، حرفی نزدم تا برای باشــگاه استقلال مشکلی ایجاد 

نشود اما دیگرنمی توانستم کوتاهی کنم. 

*چرا دوباره صبر نکردی؟
ببینید مســئولان باشگاه اســتقلال هیچ احترامی برای 
حرف های من قائل نبودند. دقیق یادم نیســت اما حدود 
چهاریــا پنج نامه رســمی ازطریــق مدیربرنامه هایم به 
کمیته انضباطی فدراســیون فوتبال و از کمیته انضباطی 
فدراسیون فوتبال به باشــگاه استقلال ارجاع داده شد تا 
تکلیف این بدهی مشخص شــود اما آن ها هیچ توجهی 

نکردند. 
اسم این کار بی احترامی است ومن هم دیگرنمی توانستم 

صبرکنم.

*ممکن است به خاطر این شکایت باشگاه استقلال 
با محرومیت های سنگینی مواجه شود.

باورکنید من درجریان اینکه چه اتفاقی برای باشگاه های 
بدهکار رخ می دهد نیستم. حرف من کاملا روشن است. 
اینکه حقوقم را می خواهم و باشــگاه اســتقلال باید در 

مقابل درخواست های من بی تفاوتی را کناربگذارد.

*ماجرای مسدود شدن حساب هایت چیست؟
در همان ســالی که باشگاه استقلال حقوقم را پرداخت 
نکرد فکر مــی کردم که حداقل مالیاتم را می دهند اما 
این کار را هم نکردند. بعد از من مدتی با مشکل مواجه 
شــدم. حتی نزدیک بود از یکی از ســفرهای تیم ملی 
 جا بمانم که در نهایت خــودم مالیات پولی که نگرفته 
 بــودم را پرداخت کــردم تا از تیم ملی جــا نمانم. این 
مسائل در زندگی شخصی من تاثیر بسیار بدی گذاشته 

بود.

* از این شکایت صرف نظر می کنی؟
چه طور باید صرف نظر کنم در حالی که مسئولان باشگاه 
اســتقلال حتی جواب تلفن های من را نمی دهند؟ اگر 
 بــرای آن ها مهم بــودم رفتار دیگری انجــام می دادند. 
آن ها هیچ توجهی به نامه ها و درخواست ها نداشتند. این 

رفتارها اصلا در شان باشگاه استقلال نیست.

*چه پیامی برای باشگاه استقلال داری؟
 قوانیــن جدیــد را جدی بگیرنــد چون ممکن اســت 
دوباره لطمــه بخورند. من دنبال محروم کردن باشــگاه 
استقلال نیستم اما ظاهرا جدیدا نامه ها به کنفدراسیون 
 فوتبــال آســیا مــی رود و وقتی پای این مرجع وســط 
 باشــد دیگر نمی شــود در مقابل بدهکاری ها بی تفاوت 

بود.

* با توجه به اینکه اکثــر تیم ها بازیکن جدید به 
 خدمت گرفتــن تکلیف تو و تیــم آینده ات چه 

می شود؟
من تصمیمی برای خداحافظی نــدارم و صبرمی کنم تا 

ببینم چه اتفاقی رخ می دهد.

ITC  برای طیبی صادر نمی شود
تسنیم: بهرام رضاییان مدیرعامل باشگاه پارس جنوبی جم که روز 
جمعه اعلام کرد از محمد طیبی، بازیکن پیشین این تیم که پس 
از عقد قرارداد با پارس جنوبی به تیم القطر قطر پیوسته، به کمیته 
انضباطی فدراسیون فوتبال شــکایت خواهند کرد.امروز وی اعلام 
کرد که از کاپیتان پیشین تیم خود شکایت کرده است. ظاهراً این 

باشگاه قصد دارد مانع صدور ITC برای طیبی شود.

خروج نام ۲ بازیکن از فهرست پدیده
ورزش: محســن یوسفی که هفته گذشــته مچ پایش را جراحی 
کرد تا نیم فصل نمی تواند تیم پدیده را همراهی کند و مســئولان 
باشگاه نام او را از فهرست خارج کردند. دریسا دیار اسویوبا، بازیکن 
خارجی پدیده هم باید زانویش را جراحی کند و به مسئولان باشگاه 
خبر داده است که نمی تواند به ایران برگردد. نام این بازیکن هم از 
فهرســت خارج خواهد شد و رضا مهاجری قصد دارد برای تقویت 

پدیده، یک بازیکن تهاجمی به این تیم اضافه کند.

برانکو: هدف ما قهرمانی است
ورزش: برانکــو ایوانکوویچ پس از فتح ســوپرجام فوتبال ایران با 
برتری 3 بــر صفر برابر نفت تهران گفــت: بهترین حالت برای ما 
این بود که با قهرمانی وارد لیگ شویم. این قهرمانی برای ما خیلی 
مهم بود. سرمربی پرسپولیس در خصوص افزایش جام های قهرمانی 
پرسپولیس تصریح کرد: این اولین قهرمانی ما در فصل جدید بود 
و امیدوارم آخرین قهرمانی مان نباشــد. هدف ما بیشــترین برد و 
قهرمانی اســت. با تمام توان در ســه جام پیش رو جلو می رویم و 

طبیعی است یک ماه دیگر بهتر از این باشیم.

 شجاعی و حاج صفی برابر نماینده 
رژیم صهیونیستی به میدان نمی روند

ورزش: پانیونیوس که مسعود شــجاعی و احسان حاج صفی، دو 
بازیکن ایرانی را در اختیار دارد در اواخر هفته  جاری باید در دیداری 
خارج از خانه برابر نماینده رژیم صهیونیســتی یعنی مکابی حاضر 
شــود تا در صورت برتری، ســهمیه لیگ اروپا را به دست بیاورد.
سایت گاتزتای یونان نوشــت: ایران، کشور شجاعی و حاج صفی، 
رژیم صهیونیستی را به عنوان کشور قبول ندارد و معتقد است که 
این رژیم، فلسطین را اشــغال کرده است.به همین خاطر مسعود 
شــجاعی و احسان حاج صفی تیم پانیونیوس را در بازی این هفته  

همراهی نخواهند کرد.

ضد حمله

از کسر امتیاز تا ناسازگاری با پرسپولیس
ماجراهای جدید در خصوص شکایت ژوزه

ایرنا: سرمربی پرتغالی سابق پرسپولیس اکنون به بزرگترین طلبکار این باشگاه 
تبدیل شــده و کشــمکش باشــگاه و وکلای این مربی بعد از چند سال برای 
احقاق حق طرفین به مراحل پایانی خود نزدیک می شــود.  جمشیدی، معاون 
حقوقی باشگاه پرسپولیس در خصوص آخرین وضعیت شکایت مانوئل ژوزه از 
پرسپولیس گفته: متاسفانه در گذشته اقداماتی انجام شده و راه هایی برای حل 
این پرونده طی شــده که کار ما را سخت و طولانی کرده است. اسنادی را در 
مورد پرونده ژوزه ارایه کرده ایم اما این اقدام کمی دیر انجام شده است. امیدوارم 
بتوانیم در پرونده ژوزه اقدامات مثبتی را رقم بزنیم. در حال حاضر خطر کسر 
امتیاز پرسپولیس را تهدید نمی کند. متاسفانه این مربی اهل سازش نیست و 

فقط پولش را می خواهد.

 پیشنهاد همکاری یک تیم دسته اولی 
به فرهاد مجیدی

ورزش: تیم فوتبال نساجی قائمشــهر که با چهره ای کاملا استقلالی خود را 
بــرای حضور در رقابت های لیگ یک آماده می کند، در صدد اســت تا یکی از 

پیشکسوتان استقلال را هم به کادر خود اضافه کند. 
مســئولان در این باشگاه بی میل نیستند از فرهاد مجیدی هم در نقش مشاور 
فنی استفاده کرده و وزن تیم شان را برای حضور در لیگ یک تا سرحد امکان 

بالا ببرند. 
احتمال این که باب مذاکرات جدی تر از سوی مسئولان باشگاه نساجی با فرهاد 
مجیدی باز شــود زیاد است. به خصوص که مجیدی اصالتا به استان مازندران 
تعلق دارد و تا حدودی هم می توان  او را یک چهره بومی برای تیم نســاجی 

به حساب آورد.
14

پرسپولیس 
و بدهی 3/5 

میلیاردی به دایی 
ورزش: در پی برکناری علی دایی از 
تیم فوتبال پرسپولیس که در شهریور 
ســال 93 اتفاق افتاد ایــن مربی از 

باشگاه پرســپولیس بابت مدت زمان قرارداد و مبلغ باقی مانده اش شکایت 
کرد که کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال رای خود را به سود دایی صادر و 

باشگاه پرسپولیس را محکوم کرد. 
براســاس این رای باشگاه پرسپولیس مبلغ 2 میلیارد و 500 میلیون تومان 
بابت مبلغ باقیمانده قرارداد و یــک میلیارد تومان هم بابت مالیات به دایی 

محکوم شد.

سیدجلال حسینی:
 به وضعیت پرسپولیس  

اعتراض داریم
ایسنا: کاپیتــان پرسپولیس پس از 
قهرمانی در ســوپرجام اظهار کرد: ما 
مشکلات زیادی در پرسپولیس داریم 
بعد از دیدار فصــل قبل با ذوب آهن 

دریافتی نداشیم و این خوب نیست. الاهلی که حریف ما در آسیاست در حال 
بستن تیم خود با بازیکنان پرهزینه و با کیفیتی است. با امکاناتی که ما داریم 
تقابل با چنین تیم هایی مشکل است.سیدجلال حسینی ادامه داد: ما خیلی از 
باشگاه طلب داریم. این نتایج به خاطر هواداران گرفته شده است. اعتصاب به 
معنی تمرین نکردن است اما ما از موقعی که کادر فنی دستور دادند در حال 

تلاش و کوشش هستیم و فقط به وضع موجود اعتراض داریم.
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ورزشـــی

این مثلا »تبلیغ« است
مگر مجبورتان کرده اند تیم داري 

کنید؟
رسول بهروش: همانطور که انتظار مي رفت باشگاه از هم گسیخته 
نفت تهــران در بازي ســوپرجام نمایش ناامیدکننــده اي برابر 
پرســپولیس داشت و با سه گل مغلوب شــد. فارغ از کم و کیف 
اتفاقات بازي مزبور ، این جایگاه آسیایي نفت است که باعث نگراني 
مي شــود. در شرایطي که فصل آینده تراکتورسازي و حتي شاید 
اســتقلال باید براي حضور در لیگ قهرمانان در مسابقه پلي آف 
حاضر شــوند، نفت به واســطه قهرماني در جام حذفي نماینده 
مستقیم فوتبال کشــورمان در مرحله گروهي خواهد بود و باید 
6بازي سخت و بین المللي برگزار کند؛ به نظر شما این باشگاه به 
حال و روز فعلي اش، مي تواند نماینده اي شایسته براي ایران باشد؟

»مگر مجبورتان کرده اند تیم داري کنید؟«این سوال، جان کلام است. 
نفت تهران در حال حاضر تحت مالکیت شرکت بهنام پیشروي کیش 
قرار دارد؛ مجموعه اي که سه سال پیش قصد خریداري پرسپولیس 
را داشــت، اما بعد از لغو واگذاري سرخابي ها در مزایده نفت تهران 
شــرکت کرد و امتیاز این تیم را از چنگ رقیب مستقیمش یعني 
ملوان بیرون کشــید. از آن به بعد بود که دیگر آب خوش از گلوي 
نفتي ها پایین نرفت. هر روز آه و فغان مربیان و بازیکنان این تیم از 
بي پولي بلند بود و این قصه امسال به اوج خودش رسید. علي کریمي 
که ابتدا وعده هایي در مورد بهبود شــرایط شنید و هدایت این تیم 
را پذیرفت، شــب بازي ســوپرجام خودش را کنار کشید تا حمید 
درخشــان جاي او را بگیرد. تیمي که به قول امیرحسین فشنگچي 
نیمي از بازیکنانش صبح روز بازي تازه با هم آشنا شدند، چند ساعت 
بعد شکستي سنگین را تحمل کردند تا دقیقا بفهمند در آینده اي 
نزدیک چه کار سختي پیش رو دارند. مگر نه این است که همه جاي 
دنیا اسپانســرها براي تبلیغ و عرضه خودشان تیم داري مي کنند؟ 
حالا سوال کلیدي این است که آیا نفت با این شرایط اسفبار، براي 
بهنام پیشــرو »حسن تبلیغ« به شــمار مي آید؟ واقعا مسئولان این 
شــرکت به دنبال تامین کدام هدف از این وضع فاجعه بار هستند؟ 
آیا جز این است که هر روز تنها پیام هایي حول محور بي مسئولیتي، 
بي کفایتــي و ناتواني صاحبان بهنام پیشــرو به میلیون ها مخاطب 
منتقل مي شود؟ خب این چه سودي براي آقایان دارد؟ چگونه است 
که آنها هم حاضرند سرمایه شــان را از دست بدهند و هم این همه 
توهین و تحقیر را تحمل کنند و کماکان به کارشــان ادامه بدهند؟ 

آیا در پس پرده خبري هست که ما از آن ناآگاهیم؟ 

هاشمیان کمک مربی تیم زیر ۱۷ ساله های هامبورگ شد
ورزش: وحید هاشــمیان که چندی پیش فعالیت خود را به عنوان مربی تخصصی در باشــگاه 
هامبورگ و در تیم های پایه این باشــگاه آلمانی آغاز کرده بود، به عنوان کمک مربی تیم زیر 17 
ســاله های این باشگاه انتخاب شد.قرارداد کمک مربی ایرانی هامبورگ با این باشگاه برای حضور 
در کادرفنی تیم زیر 17 ساله های باشگاه به مدت یک فصل است.مهاجم پیشین تیم ملی فوتبال 
کشــورمان که در فوتبال آلمان سابقه بازی در تیم های هامبورگ، بوخوم، بایرن مونیخ و هانوفر 
را دارد، کلاس های مربیگری خود را تا بالاترین سطح )پرولایسنس( در فدراسیون فوتبال آلمان 

پشت سر گذاشته است.

تمدید قرارداد اسماعیلی با استقلال 
ورزش: سیدرضا افتخاری مدیرعامل باشگاه استقلال گفت: اسماعیلی از جوانان موفق و آینده دار  
استقلال در دو فصل اخیر بوده است که با نظر کادرفنی قرارداد این بازیکن تمدید شد.  فرشید 
اسماعیلی تا پایان لیگ هفدهم با استقلال قرارداد داشت و به این ترتیب  قرارداد او تا پایان لیگ 

نوزدهم تمدید شد.

شروع مقتدرانه گیتی پسند در آسیا 
حمیدرضا خداشناس: نماینده فوتسال کشورمان در جام باشگاه های آسیا نخستین دیدارش 

در این رقابت ها را با پیروزی قاطع به پایان رساند، و به مرحله حذفی این رقابت ها راه یافت .
تیم گیتی پسند اصفهان صبح دیروز در اولین بازی خود در جام باشگاه های آسیا برابر شنژن چین 
قرار گرفت و توانست با نتیجه عالی 7 بر صفر این تیم را شکست دهد تا علاوه بر یک برد شیرین 
برای سایر رقبا نیز خط و نشان بکشد. دراین دیدار که با هت تریک احمد اسماعیل پور همراه بود 
محمد زارع، اصغر حسن زاده، محمد کشاورز و مهدی جابری دیگر گل های تیم ملی کشورمان را به 
ثمر رساندند. گفتنی است نماینده چین در این دیدار پیمان حفیظی بازیکن ایرانی اش را به دلیل 
اخراج در بازی قبلی در اختیار نداشت و  در نیمه دوم بازی با گیتی پسند هم یکی از بازیکنانش با 
دریافت کارت قرمز از زمین اخراج شد. دیدار بعدی شاگردان علی افضل روز دوشنبه برابر شریکر 
اوزاکای ژاپن خواهد بود که گیتی پسند با یک تساوی در این بازی می تواند به عنوان تیم اول از 

گروهش صعود کند. شریکر ژاپن با نتیجه پنج بر یک از سد شنژن گذشته بود.

بهادری: دوست دارم نفت و گیتی پسند به فینال برسند
تسنیم: قدرت بهادری بازیکن نفت عراق در جام باشگاه های آسیا پس از پیروزی تیمش برابر 
نماینده تاجیکستان در این مورد که دوست دارد چه تیم هایی به فینال رقابت ها برسند و نیز چه 
تیمی جام قهرمانی مسابقات را بالای سر ببرد، گفت: دوست دارم تیم های نفت و گیتی پسند به 
فینال بازی ها راه یابند. چون من با نفت عراق قرارداد دارم، باید تمام تلاش خود را برای موفقیت 
این تیم بکنم، اما قطعاً گیتی پسند تیمی با کادر فنی و بازیکنان باتجربه و بزرگ است و شانس 
بیشــتری برای قهرمانــی دارد. به عنوان یک ایرانی آرزو می کنم گیتی پســند بهترین نتیجه را 
کسب کند و ان شاءالله به قهرمانی آسیا برسد.ملی پوش فوتسال کشورمان در این خصوص که آیا 
نیم نگاهی به آقای گلی مسابقات دارد یا خیر، گفت: هیچ وقت دنبال این مقام نبوده ام، اما بدم هم 

نمی آید اگر شرایط فراهم شود، به آقای گلی آسیا برسم.

رضایی و تیموریان شکایتی به AFC نکرده اند!
وثوق احمدی:  مرجع رسیدگی فدراسیون 

فوتبال ایران است
فارس: روزبه وثوق احمدی در خصوص شــکایت دو بازیکن اســتقلال از 
این تیم به کنفدراســیون فوتبال آســیا با موضوع طلب آن ها از استقلال 
اظهارداشــت: اصولاً این نامه به صورت شــکایت مطرح نشــده اســت. 
کنفدراســیون فوتبال آسیا چندی پیش در نامه ای به فدراسیون های عضو 
اعلام کرده بود که باشــگاه هایی که بدهی دارنــد باید در این خصوص تا 
 9 شــهریور تعیین تکلیف کرده چون در غیر ایــن صورت مجوز حرفه ای 
آن ها صادر نمی شود و این به معنای عدم صدور مجوز برای حضور در لیگ 

قهرمانان آسیا است.
وی ادامه داد: بنابراین تیموریان و رضایی به AFC نامه زده  و این موضوع را 
یادآور شده اند. رئیس کمیته تعیین وضعیت بازیکنان در خصوص اظهارنظر 
توفیقی مبنی بر اینکه مرجع رســیدگی به شــکایت رضایی و تیموریان 
کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال ایران است و او از کمیته تعیین وضعیت 
درخواســت کرده تا این موضوع را مشــخص کند، گفت: بنابراین تعیین 
تکلیف تیموریان و رضایی با فدراســیون فوتبال است و این موضوع هیچ 

ارتباطی به AFC ندارد.

ZOOM

ت
اش

دد
یا



پيشكسوتان بگذارند هندبال مدتى آرامش داشته باشد

باباصفرى: فقط مربى خارجى تراز اول بياوريم
  هندبال  رها حاتمى     اردوى تيم ملى هندبال تمام شده 
و حالا بازيكنان به خصوص لژيونرها خود را آماده مى كنند به 
تيم هاى باشگاهى خود ملحق شوند. البته برخى از بازيكنان 
دوشنبه هفته قبل راهى اروپا شدند اما برخى هم مثل  محسن 

باباصفرى تا روز آخر در اردو ماندند.
 بازيكنى كه فصل قبل در ليگ تركيه بازى كرد اما امســال 
مقصدش را تغيير داده و امروز و فردا معلوم مى شود كه كدام 

كشور را براى ادامه مسير هندبالى اش انتخاب مى كند. 
به بهانه تغيير تيم باشگاهى، پايان اردوى تيم ملى هندبال، 
در پيش بودن تورنمنت ســئول و مواردى كه حضور در اين 
تورنمنت بــراى لژيونرها پيش آورده چنــد دقيقه اى با اين 
دروازه بان همكلام شــديم؛ بازيكنى كه معتقد اســت تيم 
ملى به آرامش رسيده و فارغ از تمام موضوعاتى كه محور اين 

گفت و گو هستند، نگران است كه اين آرامش بر هم بخورد.
*بعد از يك سال بلاتكليفى، دو سه مرحله اردوى 
كوتاه مدت داشتيد كه آخرين اش همين جمعه به 

پايان رسيد.
خدا را شكر مى كنم كه اين شرايط به وجود آمده است. 

همه بچه ها از روز اول در اردو حضور داشتند. البته تعدادى 
از لژيونرها به خاطر آغاز تمرينات تيم هاى باشگاهى شان 
دوشــنبه رفتند اما من و تعدادى ديگر مانديم و حالا كه 
اردو تمام شــده، معتقدم كه تمرينــات خيلى خوب و با 
نشــاطى داشتيم. ما يك سال و نيم خيلى بد را پشت سر 
گذاشته ايم و آشفتگى زيادى داشتيم اما حالا فضا تغيير 
كرده و من واقعا اميدوارم همه اجازه بدهند اين فضا حفظ 

شود. 
مــا ملى پوشــان كه به هم قــول داده ايم، هــر كارى از 
دست مان بر مى آيد براى حفظ اين آرامش انجام دهيم. 
اميدوارم پيشكســوتان هم برخى مسائل را كنار بگذارند و 

كمك كنند همين شرايط حفظ شود.
*اين رضايت به اين معناســت كه در مسير رقابت 
هاى قهرمانى آسيا و انتخابى جهان، همين شرايط 

براى تيم ملى حفظ شود؟  مثلا در بخش كادر فنى.
اول لازم است اين را بگويم كه آقاى حبيبى يكى از مربيان 
ســطح بالاى هندبال آسياســت. در ايران كه از نظرم اول 

هســتند. بنابراين اگر قرار است مربى خارجى بيايد، بايد 
پول خوبى هزينه شــود تا يك مربى طراز اول بيايد. مثلا 
يكــى از 20 مربى برتر دنيا. وگرنه كســى بيايد كه فقط 
خارجى باشــد و خوشحال باشــيم كه يك مربى خارجى 
آورده ايــم، كمكى به ما نمى كند و در اين شــرايط بهتر 

است آقاى حبيبى در تيم بمانند.
*تيم ملى مرداد ماه سئول كاپ را در پيش دارد اما 
گويا تعداد قابل توجهى از لژيونرها شرايط همراهى 

تيم ملى را ندارند.
درست اســت. اين تورنمنت در تقويم فدراسيون جهانى 
نيســت و به همين خاطر باشــگاه ها اجازه جدا شــدن 
بازيكنان را نمــى دهند. البته احتمال مى دهم بازيكنانى 

كه در ليگ تركيه حضور دارند، مشــكل زيادى نداشــته 
باشــند اما بقيه بازيكنانى كه در ليگ هاى اروپايى حضور 
دارند، شرايط همراهى تيم ملى را ندارند و با اين وضعيت 
تيم ملى بايد با بازيكنان جوانتر در اين تورنمنت شــركت 

كند.
*از ليگ تركيه گفتيد. گويا براى امسال در اين ليگ 

بازى نمى كنيد.
همين طور است. سر مبلغ و برخى مسائل ديگر با باشگاه 

تركيه اى به توافق نرسيدم.
*و مقصد بعدى؟

هنوز قطعى نيســت. ظرف يكى  دو روز آينده مشــخص 
مى شــود. چون هنوز قرار داد امضا نكرده ام، نمى خواهم 

چيزى بگويم كه تغيير كند.
*احتمال حضــور در ليگ ايران هــم با توجه به 
مشكلاتى كه تيم بانك ملى برايتان ايجاد كرد كه 

وجود ندارد.
در شــرايط فعلى به هيچ وجه. حتــى نمى خواهم به آن 
روزهاى بد فكر كنم؛ چه برســد به اينكه درباره اش حرف 
بزنــم يا اينكه بخواهــم دوباره در موقعيتى مشــابه قرار 
بگيــرم. فعلا ترجيح همه ما اين اســت كه در ليگ هاى 
ســاير كشــورها بازى كنيم. البته اميدوارم با اتفاق هاى 
خوبــى كه بعد از حضور آقاى رحيمى در هندبال افتاده و 
مى افتد، شــرايطى فراهم شــود كه اوضاع ليگ هم بهتر 

شود.

پايان بى نتيجه جلسه هيئت اجرايى 
كميته ملى المپيك 

ورزش: در جلســه هيئت اجرايى كميته ملــى المپيك گزارش 
كميســيون هاى كميته ملى المپيك ارائه شــد اما در مورد هيچ 
مســئله ديگرى صحبتى نشــد.اين روزها كميتــه ملى المپيك 
درگير مسائلى همچون نداشــتن بودجه و اعتراض برخى روساى 
فدراســيون ها به روند اصلاح اساسنامه كميته ملى المپيك است 
اما هيچ كسى پاسخگو نبود. بنابراين اين جلسه هيئت اجرايى هم 

بدون داشتن خروجى خاصى به پايان رسيد.

كيخا: شرايط مهيا باشد سهميه المپيك 
دور از دسترس نيست

ايسنا: ســعيدرضا كيخا، ملى پــوش ژيمناستيك معتقد است كه 
كسب سهميه المپيك براى اين رشته دور از دسترس نيست. او در 
اين مورد گفت: كســب سهميه المپيك براى ما از سه طريق انجام 
مى پذيرد؛ يكى از طريق كسب مدال در رقابت هاى قهرمانى جهان، 
جمع امتيازات در ورلدكاپ ها در يك سال مانده به المپيك و ديگرى 
هم از طريق وايلد كارت. من همان طور كه هميشــه گفته ام كسب 
ســهميه  المپيك دور از دسترس نيســت. اگر برنامه ريزى درستى 
وجود داشــته باشد امكان پذير خواهد بود. بايد امكانات به روز شود. 
اردوها و مســابقات تداركاتى داشته باشيم تا به اين موفقيت دست 
پيدا كنيم. اگر اين شــرايط ادامه  دار باشــد قطعا در المپيك و در 

آينده اى نه چندان دور ژيمناستيك هم صاحب مدال خواهد شد.

اعزام پنج كاراته كاى ايرانى 
به بازى هاى جهانى لهستان

ورزش: تيــم ملى كاراتــه ايران با پنــج ملى پوش عــازم ورلد گيمز 
لهســتان شــد. بازى هاى  جهانــى كاراته(ورلد گيمــز)  روزهاى دوم 
تا پنجم مرداد ماه در  لهســتان برگزار مى شــود و قهرمانان هر قاره و 
مدال آوران مســابقات جهانى ســال گذشته ســهميه حضور در اين 
مســابقات را به دســت آورده اند. امير مهدى زاده، على اصغر آسيابرى، 
ذبيح االله پورشيب، سجاد گنج زاده و حميده عباسعلى، نمايندگان ايران 
در اين مســابقات هســتند كه جواز حضور در اين رقابت ها را كســب 

كرده اند. مسابقات در بخش انفرادى كاتا و كوميته برگزار مى شود.

كارخانه: با چند بازيكن مذاكره 
كرده ايم، اما قطعى نيست

فارس: مصطفى كارخانه، سرمربى تيم واليبال بانك سرمايه درمورد 
شرايط تيمش براى حضور در ليگ برتر باشگاه هاى كشور گفت: در 
ابتدا بايد بگويم برخلاف صحبت هايى كه مى شود ما امسال هم در 
ليگ برتر خواهيم بود. ضمن اينكه مدافع عنوان قهرمانى هستيم، 
بايد در جام باشــگاه هاى جهان هم شركت كنيم.  قطعاً به گونه اى 

برنامه ريزى مى كنيم كه از اعتبار واليبال ايران دفاع كنيم.
وى ادامــه داد: بــراى جذب نفرات جديد با چنــد بازيكن مذاكره 
كرده ايــم، امــا هنــوز چيزى قطعى نشــده اســت. پاســورها و 
سرعتى زن هاى سال گذشــته را در تركيب خود خواهيم داشت و 
در ســاير پست ها ممكن است تغييراتى داشته باشيم. قرارداد اكثر 

بازيكنان ما دو ساله است و به همين دليل خيلى نگران نيستيم.
سرمربى تيم واليبال بانك سرمايه درمورد جدايى موقت مهدوى از 
اين تيم و بازگشت دوباره گفت: سوءتفاهمى پيش آمده بود. به هر 
حال بانك ســرمايه خانه مهدوى است و اوتا هر زمانى كه بخواهد 
مى تواند در اين تيم بازى كند. نمى دانم چه اتفاقاتى افتاد كه او به 
سايپا رفت و برگشت، اما مى دانم كه او حالا به صورت قانونى بازيكن 

بانك سرمايه است.

عبادى پور: اگر تماشاگر نداشتيم برخى 
نتايج برعكس مى شد 

فارس: ميلاد عبادى پور، دريافت كننده تيــم ملى واليبال ايران 
درمورد شرايط تيم ملى در آستانه رقابت هاى انتخابى جهان گفت: 
ما نشــان داديم كه وقتى سنگ تمام مى گذاريم و تماشاگران از ما 
حمايت مى كنند بازى خوبى انجــام مى دهيم. در بازى هاى ليگ 
جهانى در تهران اگر تماشاگران نبودند شايد نتايج برخى بازى ها 
برعكس مى شــد، اما خدا را شكر همه حمايت كردند و ملى پوشان 
هم ســنگ تمام گذاشتند. در اردبيل هم اميدوارم شرايط كاملاً به 

سود ما باشد و بتوانيم سهميه جهانى را با اقتدار بگيريم.
وى ادامه داد: بعد از ليگ جهانى كولاكوويچ نقاط ضعف و قوت تيم 
را اعلام كرد، اما وقتى تيــم ملى در چند تورنمنت متوالى حضور 
پيدا مى كند كمى كار ســخت مى شــود. درست است كه ما نتايج 
خوبى كسب نكرده ايم، اما به هر حال هرچه كه بود تمام شده است 
و بايد به آينده فكر كنيم. تمام بازيكنان نقاط ضعف و قوت خود را 
مى دانند و شك ندارم در مسابقات پيش رو دستورات كادر فنى به 

خوبى اجرا خواهد شد.

سرپرست تيم ملى كشتى آزاد :
حسن رحيمى همچنان در حال 

فيزيوتراپى است
مهر: على بيات، سرپرســت تيم ملى كشــتى آزاد با بيان اينكه 
آزادكاران اردونشين با جديت و انگيزه بالا در حال تمرين هستند، 
گفت: خوشــبختانه بعد از رقابت هاى انتخابى با مشــخص شدن 
مدعيــان اصلى برخى از اوزان، توانســتيم به جمع بندى خوبى از 
تركيب اعزامى به رقابت هاى جهانى برسيم كه البته هنوز بايد در 
اين خصوص بحث و بررسى شود. وى در خصوص وضعيت حسن 
رحيمى هم گفت: رحيمى همچنان مشغول انجام تمرينات ويژه و 
فيزيوتراپى است تا بتواند هر چه زودتر به آمادگى لازم برسد. آنچه 
مسلم اســت او فعلا زانوى خود را جراحى نخواهد كرد تا بتواند با 

همين اقدامات درمانى و فيزيوتراپى به كارش ادامه دهد.

طى اين هفته انجام مى شود
مرحله سوم تخصيص بودجه به 

فدراسيون ها از طرف وزارت ورزش
ورزش: وزارت ورزش كه تا كنون از محل بودجه سال جارى و طى 
دو مرحله، فدراسيون ها را شارژ مالى كرده است، طى هفته جارى 
قسط سوم بودجه فدراسيون ها را به حساب آنها واريز خواهد كرد. 
اين وزارتخانه در اين مرحله از تخصيص بودجه حدود 10 ميليارد 
تومان را ميان همه فدراســيون ها توزيــع خواهد كرد. تخصيص 
بودجه به هر يك از فدراسيون ها بر اساس تقويم كارى آنها و تفاهم 

نامه امضا شده با وزارت ورزش، متفاوت است. 

خبر
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بازگشت پسر پله 
به زندان

گل: بعد از رد شــدن فرجام خواهى 
ادســون كولبى ناسيمنتو، پسر «پله» 
اسطوره فوتبال برزيل و جهان، براى 
ادامــه دوران محكوميــت خــود به 
جرم قاچاق مواد مخدر و پولشــويى، 

به زندان بازگشــت. پسر «پله» كه با نام ادينيو مشــهور است و خود سابقه 
دروازه بانى براى تيم سانتوز در برزيل را نيز دارد، ابتدا در سال 2005 دستگير 
شــد اما به دليل فرجام خواهيش، از آن زمان آزاد است. او در سال 2014 به 
33ســال زندان محكوم شد اما بعدها مدت اين محكوميت به 12سال و 10 
ماه كاهش پيدا كرد. ادينيو اكنون بايد براى ســپرى كردن بيش از 12سال 

محكوميت زندان خود، آماده شود.

توره: فصل سختى در 
پيش رو داريم

باتجربه  هافبك  اسكاى اسپورتس: 
فصل  است  معتقد  منچسترســيتى 
آينده ليگ برتر انگليس، براى تمامى 
تيم ها فصلى سخت را رقم خواهد زد. 
يايا توره مى گويد: فصلى كه در آستانه 

آغاز آن هستيم، هيجان انگيزتر و سخت تر از فصول گذشته خواهد بود؛ چون 
تمامى باشگاه ها قدرت لازم براى خريد بازيكنان خوب و قوى را دارا هستند. 
تيم هاى خوب و قدرتمند زيادى در ليگ برتر داريم كه آنقدر پولدار هستند 
كه هر بازيكن خوبى را مى توانند به خدمت بگيرند. اين براى هواداران فوتبال،  
ليگ برتر هيجان انگيزترى رقم خواهد زد، اما اگر صادقانه بگويم، براى ما كار 

فقط سخت تر از قبل خواهد شد!  

بونوچى: در يووه به 
من اهميت نمى دادند

تيم  مدافــع  گازتا دلواســپورت: 
ملى ايتاليــا، دلايل خود براى انتقال 
تعجــب آور از يوونتــوس بــه رقيب 
يعنى آث ميلان را فاش كرد. لئوناردو 
من  مشــكل  مى گويــد:  بونوچــى 

بحث هاى به وجود آمده در تيم نبود، چون اين بحث ها هميشه عادى بوده و 
من هم هميشه فردى رك هستم كه حقيقت را مى گويد. پيش از اين بحث ها 
دلايل ديگرى وجود داشــت كه باعث تصميم من براى جدايى از يووه شد. 
براى اينكه بتوانم از 100درصد توان خود براى كمك به تيم اســتفاده كنم، 
بايد احساس كنم كه به من اهميت مى دهند، چيزى كه مدتى بود در تورين 

شاهد آن نبودم. 

مشكل مولر و انتقاد سامر از كارلتو
بى نظمى هاى بى پايان در بايرن مونيخ

دانيال صدقى: دخالت هاى بى جا و بى نظمى 
مطلــق در بايرن مونيخ به يكــى از اصلى ترين 
بحــران هاى پيش فصل اين تيم تبديل شــده 

است. 
باواريايــى ها هنــوز نمى توانند بــا يك برنامه 
مشــخص براى فصل آينده برنامه ريزى كنند. 
حتى عملكرد آنچلوتى كه به دليل عدم موفقيت 
در كسب سه گانه در سال نخست حضورش در 
بايرن هم مقصر شــناخته شده، از سوى تمامى 
مســئولان و مقامات باشــگاه زير ذره بين قرار 

گرفته است. 
درجمــع خبرنــگاران، بازيكنان ســابق اين تيم 
و مديران بايرن هركس ســاز خــودش را دراين 
تيم مى زند. مشــكل فعلى اين است كه از وقتى 
گوارديولا به اين تيم آمد، بايرن بيش از هر زمان 
ديگــرى از اصالت قبلى و باواريايى ســابق خود 
فاصله گرفت و حالا توماس مولر هم احتمالا بايد 
يك پست حاشيه اى را دراين تيم بپذيرد و چنين 

چيزى از سوى مسئولان تيم قابل قبول نيست. 
مولر فصل گذشته هم كمتر از سال هاى پيشين 
درتركيــب بايرن بازى كــرد. اگرچه او 42 بازى 

فصل در كارنامه اش ثبت كرد ولى در ديدارهاى 
مهم همواره روى نيمكت بود. 

اين اتفاق روز 21 دســامبر زمانيكــه بايرن در 
نبرد حساس براى قهرمانى مقابل لايپزيگ قرار 
گرفت هم تكرار شــده بود. در آن زمان لايپزيگ 
از امتيازى برابر با بايــرن مونيخ برخوردار بود و 
مدعى كسب عنوان قهرمانى به شمار مى رفت. 
مولــر آن نبرد كليدى را 90 دقيقه روى نيمكت 
تماشا كرد. اين اتفاق در جام حذفى آلمان هم رخ 
داد و او از مرحله يك هشــتم نهايى به بعد، تنها 

11 بار در تركيب بايرن به ميدان رفت. 
در چمپيونزليگ هم در برابر آرسنال از مجموع 
180 دقيقه بازى رفت و برگشــت تنها 4 دقيقه 
در تركيــب تيم بازى كرد. مقابــل رئال مادريد 
در مرحلــه يك چهارم نهايــى هم روى نيمكت 

نشست. 
حالا خريد خامس رودريگس بازيكن مورد علاقه 
كارلتو، موقعيت مولر را بيش از هر زمان ديگرى 
به خطر انداخته است. او نمى تواند دراين تيم به 
عنوان مهاجم بازى كند. براى اينكه لواندوفسكى 
درخط حمله غيرقابل جايگزين به نظر مى رسد. 

در جناحين هــم روبن و ريبرى و كومن تمامى 
پست ها را اشــغال كرده اند و در پست بازيساز 
هم از درجه ســوم اهميت بعد از تياگو و خامس 
برخوردار است. درحقيقت هيچ جايى براى مولر 

در بايرن مونيخ وجود ندارد. 
علاوه بر رسانه ها و هواداران كه همگى سوالات 

زيادى در مورد نقش مولــر دراين تيم در ذهن 
دارند، ماتياس ســامر هم كه تا يك سال پيش 
مديرورزشى بايرن مونيخ بود و حالا چنين پستى 
در ايــن تيم وجود ندارد، به صراحت از آنچلوتى 

انتقاد كرده است. 
مولر گفته كه توماس نمى تواند در جناحين بازى 

كند و ريتم مورد نياز براى انجام مسئوليت هاى 
يك بازيكن كنارى را ندارد. اين پست متعلق به 
او نيست. از نظر سامر، مولر بازيكنى است كه بايد 
آزادى عمل داشته باشد. او گفته كه آنچلوتى به 
تمرين دادن بازيكنانى با خصوصيات مولر عادت 

ندارد. 
مربى ايتاليايى به هيچ وجه از اظهارنظر ســامر 
خوشــش نيامده و پاســخ او را چنين مى دهد:
« هيچكس لازم نيست تاريخ باشگاه و بازيكن را 

به من توضيح دهد.»
 همچنين ظاهرا يك دعواى داخلى ديگر هم در 
بايرن راه افتاده اســت؛ بعد از كناره گيرى لام از 
ميادين، رومنيگه ابــراز تمايل كرده كه كيميچ 
جــاى او را در تركيــب تيم بگيــرد. ولى بعد از 
جملات رومنيگه دراين باره، رافينيا گفته به نظر 
او رومنيگه وظايف مشخصى دراين باشگاه دارد و 
مربى تيم آنچلوتى است.« من 6 سال با لام بازى 
كردم و 200 بازى در بايرن داشــته ام. اميدوارم 
الان فرصت بيشترى دراين تيم پيدا كنم. چون 
توانايى هاى كافى بــراى حضور در اين نقش را 

دارم» . 

محجوب: 
شايد براى بازى هاى 

آسيايى برگشتم
رسائى فر: جواد محجوب، ملى پوش سنگين وزن تيم ملى جودو 
در واكنش به اظهارات رئيس فدراسيون مبنى بر اينكه از بازگشت 

محجوب به تيم ملى استقبال مى كنيم گفت: من در اين خصوص با آقاى 
درخشان تلفنى صحبت كردم و ايشان گفتند كه تو بزرگ شده جودو هستى 
براى همين هم مى گويم شما نياز به دعوت هيچ كسى ندارى هر زمان كه 
خواستى مى توانى برگردى.  وى در ادامه در مورد اينكه احتمال بازگشتش 
به جودو  با اين صحبت ها چقدر است اظهار داشت: من هر جا كه باشم 
خودم را متعلق به جودو مى دانم و بزرگ شده اين رشته هستم با اينكه 

 MMA تمرينات خودم را با جديت براى حضور در مسابقات
ادامه مى دهم اما اگر شرايط مناسب باشد و مشكلى وجود 

نداشته باشد شايد براى بازى هاى آسيايى پيش 
رو برگشتم.

سايه 
تعليق از سر كشتى ايران 

برداشته شد
ايسنا: رضا لايق، دبير فدراسيون كشتى درباره اصلاح اساسنامه 

فدراسيون كشتى توسط وزارت ورزش و جوانان در جهت رفع ايرادات 
كميته  بين المللى المپيك و اتحاديه جهانى كشتى، گفت: اقدامى ارزشمند 
و بزرگ در جهت كمك به ورزش اول ايران صورت گرفت و ايراداتى كه 

اتحاديه جهانى كشتى نسبت به اساسنامه فدراسيون كشتى وارد كرده بود، 
در جلسه مجمع اين فدراسيون و با حضور محمدرضا داورزنى، معاون وزير 

ورزش و جوانان به صورت دقيق مورد بررسى قرار گرفت و در نهايت با 
رفع ايرادات به تأييد اعضا رسيد. وى با بيان اين كه با اين اقدام خطر 

تعليق از سر كشتى ايران برداشته شد، افزود: ما اساسنامه جديد 
را براى اتحاديه جهانى كشتى ارسال كرديم تا آنها نظر 

نهايى خود را در اين باره اعلام كنند و آن را به 
تأييد برسانند.

شش 
ملى پوش هندبال با 

گچساران قرارداد بستند
ورزش: تيم هندبال نفت و گاز گچساران كه سهميه حضور 

در جام باشگاه هاى آسيا و جهان را دارد با شش ملى پوش قرارداد 
بســت.محمد على قاســمى، على رحيمى، كامران نصرتى، مهرداد 

صمصامى، اميد ســه كنــارى و مجتبى حيدرپور هندباليســت هايى 
هســتند كه با اين تيم قرارداد امضا كردند. تيم نفت و گاز گچســاران با 
نايب قهرمانى در ليگ برتر هندبال جوايز حضور در جام باشــگاه هاى 
آســيا را دريافت كرد. اين تيم همچنين در جام باشگاه هاى آسيا در 
سال گذشته به عنوان چهارمى دست يافت كه با كناره گيرى تيم 

هندبال النور عربستان جواز حضور در جام باشگاه هاى جهان 
را به دست آورد.مسابقات هندبال باشگاه هاى جهان از 

سوم تا ششم شهريور ماه سال جارى در شهر 
دوحه قطر برگزار خواهد شد.
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پيج گرد     ى
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كريستيانو رونالدو كه به سنگاپور سفر كرده بود، عكسى 
از خود در كنار پيتر ليم، تاجر سنگاپورى و مالك باشگاه 
والنسيا منتشر كرده و او را بيشتر از يك شريك تجارى و 

يك دوست لقب داد.

كمــال كاميابى نيــا هافبــك پرســپوليس، بعد از 
قهرمانى در سوپرجام، با انتشار عكسى از خود و هم 
تيمى هايش در كنار اين جام تاكيد كرد كه امســال، 

سال قرمزپوشان است.

آلوارو موراتا ســتاره اسپانيايى و جديد باشگاه چلسى، با 
انتشار عكسى از مراسم معارفه خود در اينستاگرامش، از 
احساس خوب خود از اين انتقال و پيوستن هرچه سريعتر 

به اردوى تيم جديدش در سنگاپور خبر داد.

بعد از آنكه عليرضا جهانبخش در استورى اينستاگرامش 
با انتشــار عكسى در كنار كريم انصارى فرد، به شوخى با 
وى به دليل ملاقات هاى پياپى اين دو در آتن پرداخت، 

انصارى فرد نيز دقيقا با وى همين شوخى را تكرار كرد!



 جامعه  با وجود نزدیک شدن به 
روزهای آغاز اعزام حجاج ایرانی به 
سرزمین وحی در موسم تمتع، هنوز 
هم اخبــار ضد و نقیضی از آینده و برگزاری این 
سفر شنیده می شود. اخباری که حتی از تعطیل 

شدن آن خبر می دهد.

 تکرار نگرانی ها از شرایط برگزاری حج 
چنانکه رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس شورای اسلامی دیروز در گفت و 
گو با یکی از خبرگزاری ها با ابراز نگرانی از شرایط 
برگزاری حــج آینده گفته بــود:در حال حاضر 
سرکنسولگری و سفارت در عربستان نداریم.در 
توافقی که ۲ ماه قبل با مســئول سازمان حج و 
زیارت صورت گرفت، قرار بر این شد که ۱۰ نفر از 
اعضای وزارت خارجه با مصونیت دیپلماتیک، عازم 
عربستان شوند. مقرر شده بود اوایل شوال، این ۱۰ 
نفر پس از استقرار، مذاکره کنند و کارت های ویژه 
تردد را در اختیار بگیرند. علاءالدین بروجردی از 
عدم صدور ویزا برای این عده خبر داده و با بیان 
اینکه یکمــاه از تاریخ این توافق می گذرد، گفته 
است: قرار بود اول شوال به این ۱۰ نفر ویزا بدهند 

ولی هنوز ویزای این افراد صادر نشده است. 

 احتمال تجدید نظر در اعزام حجاج
این اظهارات را رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس 
بگونــه ای دیگر تکمیل کرد و با اشــاره به صادر 
نشدن ویزا از سوی عربستان برای دیپلمات های 
ایرانی برای استقرار در ایام حج علیرغم تعهدات 
پیشین گفت در صورت اجرایی نشدن این وعده، 
ایران در مورد اعــزام حجاج تجدید نظر خواهد 
کرد. جمشید جعفرپور در همین خصوص افزود: 

اعزام دیپلمات های ایرانی پیش از آغاز مراسم حج 
امسال جزیی از توافق ایران و عربستان بود.

 اما نیاز است که برای ایام حج ارتباطات دو کشور 
به صورت رســمی و سیستمی برقرار شود. البته 
تا ۸ مرداد که اولین پــرواز حجاج انجام خواهد 
شــد این زمان باقی است و ما امیدواریم این کار 
انجام شود. چرا که بخشی از تعهد عربستان است 
و وزارت خارجه هم این موضوع را دنبال می کند.

 دغدغه تازه در اعزام حجاج به عربستان
یک عضو هیئت رئیســه کمیسیون امنیت ملی 

مجلس با این موضوع به شکل جدی تری برخورد 
کرد و به این نکته اشاره کرد که در صورت عدم 
همکاری عربســتان موضوع اعزام حجاج منتفی 

می شود.
محمدابراهیم رضایی با بیان اینکه وزارت امور 
خارجه پیگیر این موضوع اســت، خاطرنشان 
کرد: اگر این مشــکل برطرف نشــود باید در 
اعزام حجاج بازنگری شــود چــرا که فرصتی 
برای استقرار تیم ۱۰ نفره در عربستان نمانده 
اســت، ضمن اینکه کمیسیون امنیت ملی نیز 
علیرغم تعطیلی مجلــس این موضوع مهم را 

مورد پیگیری قرار می دهد.

 تمام ارکان نظام  پای حج امسال 
ایستاده اند 

پس از این اظهار نظرها بود که سرپرست حجاج 
ایرانی اعلام کرد: تحت هیچ شرایطی حج تمتع 
96 منتفی نمی شود.حجت الاسلام قاضی عسکر 
گفت: شورای عالی امنیت ملی در جلسه ده روز 
قبل خود، اعزام زائر به حج تمتع امسال را تأیید 
کرد و در حال حاضر هیچ مشــکلی در راستای 
اعزام حجاج به حج تمتع ســال 96 وجود ندارد. 

این تصمیم اتخاذ شده و دیگر جای هیچ تردیدی 
در برگزاری حج امسال وجود ندارد.

وی اضافه می کند: تمام ارکان و نظام  جمهوری 
اسلامی ایران پای حج تمتع امسال ایستاده اند و 
همه ملزم به برگزاری هرچه باشکوه تر مراسم حج 
هستند، بنابراین حج 96 به عنوان تصمیم نظام 

معرفی شده است. 

 حج امسال تصمیم نظام است
در دقایق پایانی تنظیم این گزارش، از فراکسیون 
حج خبر رســید که مشکل صدور ویزا برای تیم 

دیپلماتیک ایرانی در حال حل شدن است.
سخنگوی فراکسیون حج و زیارت مجلس با اعلام 
این خبر گفته است: آنچه که رئیس سازمان حج 
به نقل از وزیر حج عربســتان سعودی اعلام کرد 
این بود که به دلیل سطح پایین روابط کنسولی و 
تعطیلی سفارت خانه ها و حجم بالای کاری روند 
صدور ویزا برای هیأت کنسولی به تأخیر افتاده و 

این موضوع در حال حل شدن است.
بنا به گفته سید حسن حسینی شاهرودی روند 
صــدور ویزا برای حجاج در حال انجام اســت و 
طبق برنامه زمان بندی شده حجاج به سرزمین 
عربســتان اعزام خواهند شــد و تیم تدارکات و 
ســایر بخش های اداری ســازمان حج و زیارت 
نیز بر اساس برنامه ریزی قبلی سوم مردادماه به 
عربستان خواهند رفت. وی می گوید:  با توجه به 
اینکه حجم کار یکساله باید در سه ماه انجام شود،  
برخی مشکلات اداری طبیعی است اما دلیل آنکه 
چرا برای کارکنــان وزارت خارجه ویزا با تاخیر 
صادر شده اما حجاج توانســته اند ویزا بگیرند و 
چه حساسیتی باعث این امر شده را باید وزارت 

محترم امور خارجه کشورمان اعلام کند.

نگرانی ها از کارشکنی سعودی ها ادامه دارد

تعلل در صدور ویزای مذاکره کنندگان حج
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روزنــــامــــه  صـــبــح  ایـــــران

جامعه

پلشتی دریای خزر تا کی؟
اخیراً یک تصویر ماهواره ای از کرانه های جنوبی دریای کاسپین یا 
خزر )با نام های باستانی فراخ کرات، ورکانه، هیرکانیا، مازندران( به 

نظرم رسید که مایه شگفتی ام شد.
به خاطر ندارم این نقشه ماهواره ای را در کدام شبکه اجتماعی در 
فضای مجازی دیدم، اما آنچه متأثرم کرد این بود که در بسیاری از 
نواحی ساحلی مجاور شهرهای بندری و سیاحتی رنگ سبز آب به 
زردی متمایل شده بود و این رنگ زرد زننده و غیرطبیعی حکایت 
از آن می کند که فاضلاب شــهرهای مجاور دریای نازنین و حیات 
بخش کاســپین، مانند قرون گذشــته و دوران غفلت و بی خبری 
مــردم از دریا و خــواص آن همچنان در دریا تخلیه می شــود و 
بیفزایید بر این غفلت دردناک و نابودکننده طبیعت آن هم دریای 
شمال کشور را ریختن پســاب های صنعتی و بقایای موادصنعتی 
و شــیمیایی کارخانه های بی شمار کنار سواحل دریای کاسپین و 
اندیشه ارتجاعی قرون قدیم که دریا هر پلشتی و نجاستی را پاک 

می کند.
در اخبار دیدم مناطق زیادی در طول کرانه های دریای کاســپین 
)خزر( را از نظر شــنا و آب تنی غیربهداشــتی، آلــوده به کثافات 
بیماریزا، فاضلاب مستراح ها و آبریزگاه های منازل و نیز پساب های 
کارخانه ها دانســته و بر مردم هشدار داده اند، در نقشه ها و تصاویر 

ماهواره ای رنگ زرد مهوع این کرانه ها کاملًا مشخص است.
در حالی که مقام های سازمان حفظ محیط زیست در برابر ریزگردها 
و شن بادهایی که استان های جنوب غربی و جنوبی و جنوب شرقی 
کشور را مورد هجوم قرار می دهد، برنامه های جلوگیری را دراز مدت 
می دانند، من نمی دانم چرا در خصوص ریختن فاضلاب های منازل 
و اماکن مختلف و پساب های کارخانه ها و موادصنعتی و شیمیایی 
خطرناک، هیچ گونه برنامه ریزی و دســتورعملی در میان نیست و 
هنوز هم وقتی به شمال سفر می کنم از رشت تا سراسر مازندران و 
هر جا که شهری در کنار دریا قرار دارد، شاهد منظره فجیع و زشت 
و کریه ریخته شدن فاضلاب آبریزگاه ها به رودخانه های نزدیک دریا 

و حتی خود دریا هستم.
افســوس می خورم دریای زیبــا، بزرگ )به مســاحت 4۲۰ هزار 
کیلومتر مربع- وسعتی بزرگ تر از مساحت آلمان یا ژاپن(، دریایی 
که امپراتوران و تزاران روسیه چون پطرکبیر، الکساندراول، نیکلای 
اول آرزوی انضمام آن را به خاک روســیه داشــتند و استالین در 
سال ۱94۱/۱3۲۰ و ۱946/۱3۲5 م طی فرمانی که در کنفرانس 
تســیاندلی در ایالت کاختی گرجســتان )۱999 م( از آرشیوها به 
درآمد و علنی شــد، فرمــان قاطع برای تصــرف و انضمام کامل 
اســتان های آذربایجــان غربی و شــرقی و گیــلان و مازندران و 
فرمانداری گرگان و ترکمن صحرا و شــمال خراســان را به خاک 
شــوروی صادر کرده بود و جواهری است که خداوند بخش هایی 
از جنوب آن را به کشــور ما ارزانی داشته، چرا این گونه باید مورد 

بی اعتنایی و جفای ما مردم قدرنشناس قرار داشته باشد؟
تصور و تجسم کنید اگر دریای کاسپین )خزر( نبود آیا شمال کشور 
ما این سان ســبز و خرم و باران خیز و ابری و فرح انگیز و دلگشا 
می بود؟ علم جغرافیا در ایران ســخت ناچیز و ضعیف است، خاک 
بازی و خــاک خواری؛ یعنی زمین خــواری، زمینه ثروت اندوزی 
بسیاری از طبقات جدید )نومن کلاچ( ایران است. هر کس صاحب 
زمیــن و ملکی شــد میلیونر و میلیاردر می شــود، اما اغلب باد به 
غبغب می اندازیم و می گوییم خاک وطن ارزشی ندارد. حال مجسم 
کنید، استالین در عصر قدرت خود استان های شمالی ما را از ایران 
جدا می کرد و صدام در دهه ۱9۸۰، خوزســتان را از ما می گرفت 
و طالبان خدای ناکرده بلوچســتان و سیستان را مالک می شدند؟ 

چه برای ما می ماند؟
من نمی دانم سازمان محیط زیست که کاملًا بر رسانه ها سلطه دارد 
در خصوص آسیب رسانی از سر نادانی و تنبلی عده ای بی خیال به 
دریای شمال کشور چه تدبیر کرده است، اما من از سال های ۱3۲4 
تا به امروز هر زمان به شــمال سفر کرده ام، لوله های بیرون جسته 
از منــازل روی به رودخانه ها و دریای خزر را دیده ام که آبی زرد و 
کثیف و آلوده از آن ها به رود و دریای آبی رنگ یا سبز رنگ سرازیر 

است و رودخانه یا دریا را زرد و کثیف و مهوع می کند.
مردمی که برای شنا و آب تنی در تابستان به شمال کشور می روند 
اگر غرق نشــوند و نمیرند آغشــته به فاضلاب و پســاب به خانه 
بازمی گردند در تمام طول مسیر و نیز جاده پاکت های پلاستیکی، 
پوست میوه، بقایای غذاهای مصرف شده، ته سیگار سوخته، انواع 

آشغال دیده می شود.
چرا پلیس بهداشت تأسیس نمی شــود؟ چرا با تابلوهای بزرگ به 
افراد کم دانش تذکر داده نمی شود خاکروبه ها را در سطل های زباله 
بریزند، در اســاس چرا ســطل های غیرقابل حمل و کندن و بردن 
مخصوص زباله دیده نمی شود؟ چرا رادیو و تلویزیون و مطبوعات به 

مردم هشدار نمی دهند سواحل و دریا را آلوده نکنند؟
مگر انجمن شــهر در اغلب شــهرهای ایران دایر نیست؟ مگر در 
سریال پایتخت ندیدید که یک خانم لیسانسیه که شوهر زحمتکش 
او کارگر بنا بود عضو انجمن شهری در شمال شد و چه حرف های 
گنده گنده می زد و چه مســائلی را عنوان می کرد. سازمان حفظ 
محیط زیست به جای تشــریف فرمایی های مکرر خانم سرپرست 
آن چقدر نیکوست که برای خانم ابتکار یک سفر اکتشافی در طول 
سواحل دریای کاسپین )خزر( ترتیب می داد که ایشان با مشاهده 
عینی آن همه لوله های کهنه و قدیمی ریختن پیشــاب و مدفوع 
و کثافات منازل به دریای بی گناه کاســپین و آن همه پساب های 
صنعتی کارخانه ها به مشــاوران خود از جمله آقای کهرم دســتور 
می دادند طرحی زمان بندی شده تدوین کنند که ظرف 6 ماه تمام 
فاضلاب ها به جای فرو ریختن به دریا و نابود کردن دریا و ماهیان و 
آبزیان و بیمار کردن مردم نگونبختی که برای شنا به آب می زنند، 
به مراکز کمپوست در خشکی هدایت شوند و کاری انجام گیرد که 
سال ها پیش در زمان مدیرعاملی مهندس محمدرضا یزدان پناه در 

منطقه آزاد کیش انجام شد.
مرکز انباشت خاکروبه و پلشــتی و فاضلاب در نقطه ای در جزیره 
ساخته شــد و فاضلاب جزیره کیش هرگز به خلیج فارس ریخته 
نشــد. من پنج ســال اســت به جزیره کیش نرفته ام، اما هر زمان 
می رفتم امواج آبی روشــن خلیج فارس پاکیزه و مرجان های کف 
دریا قابل دیدن و شــنا و آب تنی لذت بخش بود، سازمان محیط 
زیست همین کار بزرگ را انجام دهد، کمک مهمی به حفظ حیات 
دریای بی گناه کاســپین انجام داده و نام نیکی از خود در تاریخ به 

یادگار گذاشته است.
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 فضای مجازی بدون آموزش و کنترل آسیب زاست
یک اســتاد جامعه شناسی درباره این فضای جدید به خبرنگار 
ما می گوید: مهم ترین مشکل فضای مجازی در کشور ما بحث 
تأخر فرهنگی اســت. یعنی زمانی که الِمان های دوران جدید 
بخصوص فناوری وارد ساحت زندگی افراد و جوامع می شود، اما 

آموزش های لازم برای استفاده از آن داده نشده است .
دکتر داروین صبوری می افزاید: وظیفه دولت ها آموزش دادن به 
شــهروندان است. اینکه آن ها آگاه شوند که از اینترنت و فضای 
مجازی چه استفاده های مثبتی می توانند داشته باشند. متأسفانه 
ما جزو نسلی هستیم که تجربه زیستی مدرن نداریم و از جایی 
مجبور شــده ایم مدرن شــویم بدون اینکه زمینه های آن را در 
جامعه و خانواده هایمان ایجاد کرده باشــیم و شاهد آسیب های 

فضای مجازی در خانواده ها هستیم.
وی تأکید می کند: هر چیزی بدون آموزش می تواند برای جوامع 
خطر ساز باشــد، چرا که آموزش های لازم در استفاده بهینه از 
آن داده نشــده است. فضای مجازی در ایران بشدت در خدمت 
گفتمان های جدید، آموزش های مدنی، بروکراسی های آموزشی 
در آمده اســت. آگاهی های عمومی از زمانی که فضای مجازی 

ظهور پیدا کرده رشد داشته و پیشرفت کرده ایم. 

 جای خالی برنامه ریزی در حوزه فضای مجازی
سخنگوی کمیسیون فرهنگی مجلس نیز با بیان اینکه در حوزه 
فضای مجازی گستره جدیدی از اطلاعات و اخبار و انتقال مطالب 
ایجاد شده است به خبرنگار ما می گوید: در این فضا وسعت غیر 
قابل انکار بوده و میزان تأثیرگذاری آن بر تمام لایه های فردی و 
اجتماعی جامعه مشهود است. مواردی که ضرورت کنترل این 

فضا را بیش از پیش نشان می دهد. 
دکتر احد آزادی خواه اضافه می کند: در کشور ما با وجود بودن 
این گســتره و فضای بازنشر و نشر، در حوزه کنترل هیچ کاری 
انجــام نداده ایم و بر تولید محتوا و نشــر مطالب نظارتی وجود 

ندارد. شــورای عالی فضای مجازی به عنوان اصلی ترین متولی 
اینترنت کشور باید بسیار جدی تر و کاربردی تر از این عمل کند و 
اعمال سیاست هایش مشهود باشد. این شورا باید در کنترل خود 
بین سنین مختلف، کودکان، مردان، زنان و نوجوانان و جوانان 
تقسیم بندی هایی داشته باشد. وی اشاره می کند: اصلی ترین نیاز 
ما در فضای مجازی تولید محتواست. در این راستا باید محتوای 
وارداتی را تبدیل به محتــوا و مصرف داخلی کنیم. این محتوا 
باید متناســب با نیاز واقعی مخاطبان فضای مجازی باشد و بر 
همین اساس باید تولیدات فرهنگی داشته باشیم. این تولیدات 
باید به قدری باشد که پاسخگوی مطالبات فضای مجازی باشد 
که در آن صورت حتماً کنترل آســان و بازدهی بالایی خواهد 
داشت. این عضو کمیسیون فرهنگی مجلس با تأکید بر اینکه در 
قانون مشکل نداریم، می گوید: بزرگ ترین خلاء این حوزه، نبود 
برنامه ریزی است. اگر نهاد یا شخصی ادعای وجود خلاء قانونی 
دارد در قالب لایحه می تواند به مجلس و کمیسیون فرهنگی ارائه 
کند. وی در پایان خاطر نشان می کند: به عنوان فردی مسئول 
و مطلع در این حوزه می گویم امروز خلاء برنامه ریزی در کشور 

داریم که باید فکری برای آن داشت.

 کارگروهی که به سود دولت کار می کند
یک پژوهشگر و کارشناس مسائل فضای مجازی نیز در توضیح 
ایــن جریان به خبرنگار قدس می گوید: پس از ســال ۱37۱ و 
ورود اینترنت به کشــور تا سال ۱3۸۱هیچ قانون و مقرراتی در 
زمینه استفاده از اینترنت وجود نداشت. پس از آن تا سال ۱3۸3 
قانون جرایم رایانه ای در کشــور تدوین و در بهمن سال ۱3۸7 
به تصویب رســید و برای اجرا ابلاغ شد. قانونی که اگر در زمان 
تدوین خودش یعنی همان سال ۱3۸۱ اجرا می شد، بسیار خوب 
بود اما پس از گذشت سال ها و گسترش دسترسی مردم و ورود 

شبکه های اجتماعی کارآیی لازم ندارد.
روح الله مؤمن نســب اضافه می کند: بر اســاس ماده ۲۲ قانون 
جرایــم رایانه ای کارگروه تعیین مصادیق مجرمانه متشــکل از 
دوازده نهاد کشــور تشکیل شد. کارگروهی با ریاست دادستان 

کل کشور و اعضایی از سازمان صدا و سیما، وزیر یا نماینده وزیر 
اطلاعات، وزیر یا نماینده وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی، وزیر یا 
نماینده وزیر دادگستری، وزیر یا نماینده وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات، وزیر یا نماینده وزیر علوم تحقیقات و فناوری، وزیر یا 
نماینــده وزیر آموزش و پرورش، فرمانده نیروی انتظامی و یک 
نفر خبره در فناوری اطلاعات و ارتباطات به انتخاب کمیسیون 
صنایع و معادن مجلس شــورای اسلامی، یک نفر از نمایندگان 
عضو کمیسیون قضایی و حقوقی به انتخاب این کمیسیون به 
تأیید مجلس شورای اسلامی، رئیس سازمان تبلیغات اسلامی 
و نماینده دبیرخانه شورای عالی انقلاب فرهنگی. کارگروهی که 
هر دو هفته یک بار برای فیلترینگ یا برطرف شدن فیلترینگ 

سایت ها اظهار نظر و رأی گیری می کنند.

 قانون هست، اما به بن بست رسیده است
این فعال فضای مجازی با تأکید بر اینکه در زمینه فضای مجازی 
قانونی نیم بند داریم، می گوید: اگر این قوانین بدرستی اجرا شود، 
کارگشا خواهد بود اما ایراداتی دارد. این کارگروه از نظر حقوقی 
ایراداتی جدی بر آن وارد اســت؛ چرا که اگر قرار است این شورا 
حکمی قطعی صادر کند، باید مقام قضایی باشند در صورتی که 

تنها رئیس و معاون آن قاضی هستند. 
عــلاوه بر آن اکثر ترکیب اعضای این کارگروه توســط دولت و 
قوه مجریه انتخاب می شــوند و بدیهی اســت طرح هایی که به 
ســود دولت نباشد در آن تصویب و اجرا نمی شود. مؤمن نسب 
اضافه می کند: از آنجا که فیلتر ســایت ها و نرم افزارها، فروش 
اینترنت را کم می کند و ســودهی کمی برای دولت دارد و نیز 
اجرای دستورات کارگروه بر عهده وزارت ارتباطات است، وزارت 
ارتباطات این دســتورات را اجرا نمی کند یا اینکه درست اجرا 

نمی کند.
این استاد دانشگاه می گوید: در زمینه فضای مجازی قانون وجود 
دارد، اما به ســمت بن بست کشیده شده است. به نظر می رسد 
که نیاز به ورود مجلس و اصلاح این قانون وجود دارد. البته قانون 
پس از تصویب آن در ســال ۱3۸۸ باید هر پنج سال یک بار به 

روز رسانی می شد که این کار به تأخیر افتاده است.

 امنیت و اخلاق، قربانی توسعه شبکه
در همین زمینــه رضا تقی پور، عضو شــورای عالی فضای 
مجازی نیز در گفت وگو با قدس با تأکید بر این که همچنان 

در اداره و مدیریت فضای مجازی در کشور دچار نابسامانی 
هستیم، می گوید: متأسفانه عزم جدی برای ساماندهی این 
فضا در کشــور وجود ندارد. وی با اشــاره به اینکه مسائل 
اخلاقی و امنیتی در بحث توســعه فضــای مجازی نادیده 
گرفته شده، می افزاید: به عنوان مثال در بحث تماس صوتی 
تلگرام، شــورای عالی فضای مجــازی و نهادهای امنیتی و 
حتی پلیس، ملاحظات جدی داشــتند و معتقد بودند که 
این امکان، بســتری برای نفوذ و جاسوسی ایجاد می کند و 
دست گروه های تروریستی را برای انجام فعالیت های مخرب 
و ضدامنیتی باز می گذارد؛ زیرا هم اینک ســرورهای تلگرام 
در خارج از کشور مستقر اســت و امکان هیچ گونه نظارتی 

بر آن نداریم.
وزیر ســابق ارتباطات و فناوری اطلاعات با بیان اینکه هیچ 
کشــوری در دنیا بــه این راحتی امنیت جامعــه را معامله 
نمی کنــد، تصریح می کند: در حــال حاضر چندین و چند 
کانال نشــان دار ضدانقلاب در برابر چشمان دولت و وزارت 
ارتباطات در حال فعالیت علنی علیه نظام جمهوری اسلامی 
هســتند ولی اقدام مؤثری برای برخورد با آنان یا دست کم 
فیلتر کردنشان انجام نمی شود و در کنار این کانال ها، صدها 
کانال نیز در حال انتشار محتواهای مستهجن و غیراخلاقی 
هستند که آثار سوئی برای جامعه و جوانان و نوجوانان ما به 

همراه خواهد داشت.
تقی پور با تشکر از دستگاه قضایی که در این رابطه همکاری 
پررنگ تری با شــورای عالی فضای مجازی دارد از دولت و 
وزارت ارتباطات خواســت در کنار توســعه زیرساخت های 
فضای مجازی، امنیت و اســتقلال فکری و فرهنگی کشور 

را نیز به طور جدی مد نظر قرار دهند.

مسئولان اجرایی صداقت و اراده ای برای کنترل و مدیریت این عرصه ندارند

قوانین نیم بند فضای مجازی بلای بند بند جان مردم

 عضو کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس مطرح کرد عضو کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی:عضو کمیسیون آموزش مجلس اعلام کردیک مسئول این سازمان خبر داد

سوابق بیمه ای دریافتی از سایت 
تأمین اجتماعی بدون اعتبار است

تمدید 3 ماهه تحقیق و تفحص از 
صندوق ذخیره فرهنگیان 

طرح تحقیق و تفحص از سازمان فنی 
و حرفه ای تقدیم مجلس می شود

زندگی 2300 کودک
 در زندان ها

باشگاه خبرنگاران: مدیر کل نام نویسی و حساب های 
انفرادی سازمان تأمین اجتماعی از بی اعتبار بودن سوابق 

دریافتی از سایت sabeghe.tamin.ir خبر داد.
بهروزکریمی افزود:ســوابق بیمه ای افراد که در ســایت 
sabeghe.tamin.ir درج شــده اســت، صرفاً برای 
مشاهده ســوابق بیمه ای و اطلاع از زمان واریز حق بیمه 
 توســط فرد بیمه شده اســت و بدون هیچ گونه ارزشی

 است.
کریمی با بیان علت اعتبار نداشــتن سوابق بیمه ای ادامه 
داد: شاید بیمه شده نسبت به سوابق خود معترض باشد 
که در این صورت پس از مراجعه به شــعب سازمان و یا 
کارگزاری ها اعتراض خود را مطرح و چنانچه ادعای بیمه 
شــده ثابت شود، یک برگه از ســوابق بیمه ای به صورت 
کامل و اصلاح شده به فرد بیمه شده تحویل داده می شود.

وی گفت: چنانچه فردی نســبت به اطلاعات ثبت شده 
در ســامانه معترض اســت، می تواند اســناد خود را به 
شــعب بیمه ای تأمین اجتماعی ارائــه دهد تا در صورتی 
که مغایرتی در ســوابق بیمه ای دارد، نسبت به اصلاح و 

تغییرات اقدام شود.

فارس: عضو کمیسیون آموزش مجلس با بیان اینکه تحقیق 
و تفحــص از صندوق ذخیره فرهنگیان را ســه ماه تمدید 
کردیم، گفت: وام های کلان بانک سرمایه و باز پرداخت های 

عجیب و غریب آن، از موضوعات مطرح است.
حجت الاسلام والمسلمین ســید محمدباقر عبادی با بیان 
اینکه در موضوع تحقیق و تفحــص از صندوق ذخیره هر 
چه پیش می رویم ابعاد جدیدی به دست می آید، خاطرنشان 
کــرد: حجم کار در این موضوع بالاســت و به همین دلیل 
مدت زمان تحقیق و تفحص را سه ماه تمدید کردیم. وی در 
خصوص اینکه آیا بیشترین تخلفات مربوط به بانک سرمایه 
است، گفت: وام های کلان بانک سرمایه و باز پرداخت های 

عجیب و غریب آن، یکی از موضوعات مطرح است.
وی افزود: متأســفانه صندوق ذخیره فرهنگیان جایی برای 
حیاط خلوت در چند سال اخیر بود و عمده تخلفات مربوط 

به همین دولت و همین ایام است.
عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای اسلامی 
تصریح کرد: امیدواریم به ســرعت کار تحقیق و تفحص به 
جمع بندی برسد تا گزارش آن را خدمت ملت ایران، مجلس 

شورای اسلامی و قوه قضائیه ارائه کنیم.

باشــگاه خبرنگاران جوان: عضو  کمیسیون اجتماعی 
مجلس شورای اســلامی از مطرح شدن تحقیق و تفحص 
از ســازمان فنی و حرفه ای کشور در صحن علنی تا انتهای 

هفته خبر داد.
احمد بیگدلی با بیان اینکه تحقیق و تفحص نمی تواند دلیل 
بر این باشــد که سازمانی تخلف کرده است، افزود: تحقیق 
و تفحص از ســازمان فنی وحرفه ای کشــور به دلیل ایجاد 
هزینه های هنگفت برای دولت و دورشدن از وظایف اصلی 

خود صورت گرفت.
وی گفت: ســازمان فنــی و حرفه ای از وظیفــه خود که 
ایجــاد کار آفرینی، تولید و اشــتغال اســت، فاصله دارد و 
از این ســازمان هیچ اقدام مثبتی دیده نشــده و دلیل این 
 تحقیق و تفحــص ناراضی بودن از عملکرد این ســازمان

است.
بیگدلی گفت: پس از جمــع آوری امضای نمایندگان، این 
طرح به صحن مجلس می آید و به کمیسیون مربوطه ارجاع 
داده می شــود و بعد از آن هیئت تحقیق و تفحص تشکیل 
می شــود و تا هفته آینده این طرح تقدیم هیئت رئیســه 

مجلس می شود.

خانه ملت: عضو کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس گفت: 
ایجاد مهدکودک در زندان ها گامی مثبت در راستای غنای 

عاطفی مادران زندانی است.
محمدجواد فتحی تصریح کرد: ارائه مجوز ساخت مهدکودک 
در زندان گام مثبتی از سوی سازمان بهزیستی است، بویژه 
به لحاظ غنای عاطفی مادران زندانی مؤثر اســت، البته در 
ایجاد این مهد در فضایی از زندان باید دقت شود که فرزندان 

احساس نکنند در محیط غیر طبیعی و ویژه هستند.
وی افزود: کنار مادر بودن، برای رشــد روحی کودکان لازم 
اســت، البته اعلام آمار ۲3۰۰ کودکی کــه به دلیل زندانی 
بودن والدین خود در زندان به ســر می برند، بسیار عجیب و 
قابل تأمل است، از این رو رئیس سازمان زندان ها بهتر است 
آمار شفافی از تعداد مادران زندانی اعلام کند. فتحی با بیان 
اینکــه وجود این تعداد کودک در زندان به واســطه زندانی 
بودن والدین خود نشــان از افزایش جرایم توسط زنان است، 
گفت: دستگاه قضایی این آمارها را باید در اختیار دانشگاه ها 
و دانشکده های تخصصی جرم شناســی قرار دهد تا ضمن 
مطالعات دقیق آماری، علل افزایش این جرایم مشخص گردد، 

در این صورت قانونگذار راحت تر می تواند تصمیم گیری کند.

*خسرو معتضد
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